
رئیس پلیس راهور فراجا از مرگ ۱۰۶۵ نفر در حوادث 
رانندگی ایام نوروز خبر داد و گفت کــه این آمار در 
مقایسه با نوروز سال گذشته، ۹.۴ درصد کاهش داشته 
است. سردار ســید تیمور حسینی با اشــاره به آمار 
اعلام شده از سوی ســازمان پزشکی قانونی از شمار 
جانباختگان حوادث رانندگی در ایــام نوروز ۱۴۰۳ 
گفت:  طرح نوروزی پلیس در جاده های کشور از ۲۵ 
اسفندماه آغاز شــده و تا ۱۵ فروردین ماه ادامه پیدا 
کرد. در این مدت نیز متاسفانه ۱۰۶۵ نفر در تصادفات 
رانندگی جان خود را از دست دادند. وی با بیان اینکه 
به طور میانگین در این ۲۰ روز، روزانه حدود ۵۳ نفر در 
تصادفات رانندگی جان خود را از دست دادند، گفت: 
این آمار در مقایســه با طرح نوروزی سال ۱۴۰۲ که 
شمار جانباختگان ۱۱۷۵ نفر بود، ۱۱۰ نفر یا به عبارتی 

معادل ۹.۴ درصد کاهش داشته است.
رئیس پلیس راهور فراجا به تشریح آمار تفکیک شده از 
قربانیان حوادث رانندگی در معابر درون شهری و برون 

شهری نیز پرداخت و به ایسنا گفت:  در طول اجرای 
طرح نوروزی سال ۱۴۰۲، تعداد ۹۴۲ نفر در حوادث 
رانندگی رخ داده در معابر برون شــهری یا به عبارت 
بهتر در حوزه استحفاظی پلیس راه ها جان خود را از 
دست دادند که این آمار در ایام نوروز امسال به ۸۰۷ 
تن رسیده و ۱۳۵ مورد کاهش داشت. حسینی افزود:  
شمار جانباختگان حوادث رانندگی در جاده های برون 
شهری در ایام نوروز ۱۴۰۳ در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل، ۱۴.۳ درصد کاهش را نشان می دهد و این 
بیانگر این است که مسافران نوروزی توجه بیشتری به 
قوانین و مقررات رانندگی داشتند. وی درباره شمار 
جانباختگان تصادفات رخ داده در معابر درون شهری 
در ایام نوروز ۱۴۰۳ نیز گفت:  متاسفانه در نوروز امسال 
شمار جانباختگان در معابر درون شهری ۲۵ نفر در 
مقایسه با نوروز ۱۴۰۲ افزایش داشت و شمار قربانیان 
با افزایشی ۱۰.۷ درصدی از ۲۳۳ مورد فوتی در نوروز 

سال ۱۴۰۲ به ۲۵۸ مورد در نوروز امسال رسید.

رئیس پلیس راهــور فراجا اضافه کــرد: در مجموع 
می توان گفت که ۲۴.۲ درصــد از کل جانباختگان 
حوادث رانندگی در ایام نوروز در تصادفات معابر درون 
شــهری و ۷۵.۸ درصد نیز در تصادفات معابر برون 

شهری یا همان جاده ای جان خود را از دست داده اند.
حســینی همچنین درباره روزهای دارای بیشترین 
تصادف مرگبار در نوروز امســال نیز گفت: آمارهای 
پزشکی قانونی نشان می دهد که بیشترین مرگ های 
ناشــی از تصادفات رانندگی نوروز امسال در روزهای 
سوم فروردین ۱۴۰۳ و ۲۸ اسفند ۱۴۰۲ رخ داده است. 
وی همچنین درباره جنسیت جانباختگان نیز گفت:  
۷۶ درصد فوتی های ناشی از تصادفات در ایام نوروز 
امســال مرد و ۲۴ درصد هم زن بودند. رئیس پلیس 
راهور فراجا تعداد مصدومان ناشی از تصادفات رانندگی 
در ایام اجرای طرح نوروزی ۱۴۰۳ را ۱۷ هزار و ۲۴۴ نفر  
اعلام کرد و گفت: در شمار مصدومان نیز با کاهشی در 

حدود چهار درصد مواجه بودیم.

بر اســاس نظرســنجی مرکــز افکارســنجی 
جهاددانشگاهی) ایســپا(، ۶۹.۲ درصد ایرانیان 
تلویزیون می بینند و شــبکه های سه، آی فیلم و 
یک به ترتیب پربازدیدترین شبکه های تلویزیونی 

هستند.
به گزارش ایسنا، مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران )ایســپا( وابســته به جهاددانشگاهی یک 
طرح نظرسنجی با عنوان »سنجش نگرش مردم 
در خصــوص برنامه های صدا و ســیما« با تعداد 
نمونه ی ۱۷۱۵ نفر از شهروندان ۱۵ سال به بالای 
سراسر کشور در »هفته آخر فروردین ماه« سال 
جاری، به شیوه مصاحبه تلفنی انجام داده است 
که مهم ترین یافته های این نظرسنجی به شرح 

ذیل است:
۴۰.۸ درصد »ایرانیان« شــبکه ســه را بیشتر 
از سایر شــبکه های تلویزیونی می بینند، ۳۵.۲ 
درصد شــبکه  آی فیلم  و ۲۱ درصد شبکه یک را 

تماشا می کنند. میزان تماشای این شبکه ها در 
بین »بینندگان صدا و سیما« به ترتیب از این قرار 
است؛ ۵۸.۹ درصد شبکه سه،  ۵۰.۸ درصد شبکه 
آی فیلم و ۳۰.۳ درصد شــبکه یک. ۶۹.۲ درصد 
»ایرانیان« بیننده برنامه های صدا و سیما هستند.

یافته های نظرسنجی ایسپا نشان می دهد ۳۶.۹ 
درصد از »ایرانیان« برنامه مردان آهنین و ۳۴.۷ 
درصد برنامه زندگی پس از زندگی، ۳۴.۲ درصد 
برنامه محفل، ۳۲.۳ درصد برنامه شــب خوش، 
۳۱.۸ درصــد برنامه فوتبال برتــر، ۲۹.۷ درصد 
برنامه پانتولیگ و ۲۶.۵ درصــد برنامه معرکه، 
۲۴.۵ درصد برنامه مهمونی، ۲۱.۳ درصد برنامه 
ماه خدا، ۱۸.۸ درصد برنامه ماه من، ۱۷.۲ درصد 
برنامه ایران دوست داشــتنی، ۱۶ درصد برنامه 

پاورقی و ۱۲.۱ درصد برنامه برمودا را دیده اند.
میزان تماشــای این برنامه هــا در بین »افرادی 
که تلویزیون تماشــا می کنند« بــه این ترتیب 

است؛ ۵۳.۳ درصد برنامه مردان آهنین و ۵۰.۱ 
درصد برنامه زندگی پــس از زندگی را دیده اند، 
۴۹.۴ درصــد برنامه محفــل، ۴۸ درصد برنامه 
شب خوش، ۴۶ درصد برنامه فوتبال برتر، ۴۲.۹ 
درصد برنامــه پانتولیــگ و ۳۸.۳ درصد برنامه 
معرکه، ۳۵.۴ درصد برنامه مهمونی، ۳۰.۷ درصد 
برنامه ماه خدا، ۲۷.۲ درصد برنامه ماه من، ۲۴.۸ 
درصد برنامه ایران دوست داشتنی، ۲۳.۱ درصد 
برنامه پاورقــی و ۱۷.۵ درصد برنامــه برمودا را 
دیده اند. ۴۵.۴ درصــد از »ایرانیــان« گفته اند 
سریال زیرخاکی، ۲۳.۲ درصد سریال هفت سر 
اژدها و ۲۰.۴ درصد سریال رستگاری را دیده اند.

میزان تماشای این سریال های تلویزیونی در بین 
»بینندگان تلویزیون« حاکی از این است که ۶۵.۵ 
درصد آنها گفته اند سریال زیرخاکی را دیده اند. 
۳۳.۵ درصد سریال هفت سر اژدها و ۲۹.۴ درصد 

سریال رستگاری را دیده اند.

معاون حمل و نقل شهرداری تهران اعلام کرد: موضوع 
به روز رســانی طرح ترافیک در نیمه اول سال ۱۴۰۳ 
نهایی می شود. محســن هرمزی در مورد سرانجام 
مطالعات تغییر در اجرای طرح ترافیک در شهر تهران 
با تأکید بر اینکه ما در معاونت حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری تهران میراث دار کم و کاستی هایی هستیم، 
گفت: حوزه طرح ترافیک در سال های اخیر با توجه به 

مقتضیات زمانی به روزرسانی نشده است.
وی با بیان اینکه در به روزرسانی طرح ترافیک قواعد 
را در سال جدید در دســتور کار قرار دادیم؛ بگونه ای 

که موضوع به روز رســانی طرح ترافیک در نیمه اول 
سال ۱۴۰۳ نهایی می شود، افزود: بعد از نهایی شدن 
تغییرات، طرح اصلاحی باید در نهادهای بالادستی 
مورد بررسی و تصویب قرار گیرد و بعد از آن نسبت به 

ابلاغ و اجرایی کردن طرح جدید اقدام می کنیم.
هرمزی با تأکیــد بر اینکه جزئیات تغییــرات بعد از 
نهایی شدن به اطلاع شهروندان می رسد، اظهار کرد: 
اما باید بگویم که بر اساس مطالعات جدید یک طرح 
ترافیک خواهیم داشــت و چیزی به نام طرح »زوج و 
فرد« نخواهیم داشت و همچنین قواعدی مبتنی بر 

حوزه برقی سازی را وضع می کنیم؛ یعنی خودروها و 
موتورسیکلت های برقی قابلیت تردد بدون محدودیت 
خواهند داشــت. در محدوده بــازار و منطقه ۱۲ نیز 
محدودیت هایی برای تردد موتورسیکلت های بنزینی 

ایجاد خواهد شد.
معاون حمل و نقل شهرداری تهران تصریح کرد: طرح 
جدید ترافیکی را به نحوی مدیریت خواهیم کرد که 
از شب مردگی خیابان ها کم کنیم؛ زیرا طرح ترافیک 
سال ها باعث شده که به شب مردگی خیابان ها کمک 

کند.

وزیر کشور گفت: عملیات وعده صادق، ظهور اراده ملت 
در مقابل همه کسانی است که حیرت زده به این قدرت 
نگاه می کنند. احمد وحیدی، امروز، چهارم اردیبهشت 
ماه در آئین تکریم و معارفه استاندار لرستان که با حضور 
نماینده ولی فقیه در لرستان و دیگر مدیران دستگاه های 
اجرایی و معاونان استانداری لرستان در سالن آمفی تئاتر 
استانداری لرستان برگزار شــد، گفت: آنچه در این ایام 
اتفاق می افتد بی نظیر اســت، اینها به دست ملت ما و 
همه کسانی که در دنیا دل به انقلاب اسلامی بسته اند 
و در این مسیر حرکت کردند شــکل گرفته است. وی 

ادامه داد: تحولاتی که امروز در سطح جهانی و منطقه 
داریم و اتفاقات بی نظیر مانند عملیات بی نظیر و بزرگ  
وعده صادق، که ظهور اراده ملت در مقابل همه کسانی 
است که حیرت زده به این قدرت نگاه می کنند، چگونه 
می شود یک ملت در مسیر تحول و تکامل تاریخ اینچنین 

نقش آفرین شود.
وحیدی افزود: جبهه مقاومت امروز قــوی و رو به جلو 
شکل گرفته و ثمرات آن دائما به دنیا عرضه می شود و 
در این میان کشور و ملت ما با مأموریت های چندگانه 
خود حرکت می کند، نه فقط در ســطح بین الملل و در 

سیاست بین الملل آنگاه که سیاســت های باطل را زیر 
سوال می برد، نه فقط در سطح منطقه آنگاه که بایستی 
به عنوان قدرتمندترین نیرو نقش خود را در تعیین نقشه 
راه منطقه که مسیر آن پیروزی ملت فلسطین است ایفا 
کند و همچنین در تحقق اراده های بزرگ و در پیوند دادن 
گسست های مهم که دشمن می خواهد از هم شکافته 
شوند. وزیر کشور ادامه داد: امت اسلام اگر به هم پیوست 
و با هم یکی شد هیچ قدرتی یارای مقابله با آن  را نخواهد 
داشت، همین نقش آفرینی ها برای ساختن ایران مقتدر، 

قوی و توسعه و پیشرفته است.

آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه تردید نداریم که نظمی عادلانه 
جایگزین نظم فعلی جهانی خواهد شــد، افزود: اراده و خواســت 
ملت های مســلمان و آزادی خواهان جهان تحت لوای انسجام و 
یکپارچگی برای آزادی قدس و پیروزی فلســطین حتما محقق 

خواهد شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی شــامگاه سه شنبه به وقت محلی، در 
ادامه برنامه های دومین روز سفر به پاکستان، با حضور در دانشگاه 
کراچی، در اجتماع جمعی از نخبگان، فرهیختگان، فعالان اقتصادی 
و علمای مذهبی این شهر، دیدارها و رایزنی های صورت گرفته میان 
مقامات دو کشور در اسلام آباد را در راستای توسعه روابط اقتصادی، 
تجاری، فرهنگی، علمی و فناوری میان دو کشور سودمند و مفید 

توصیف کرد.
رئیس جمهور با بیان اینکه روابط دو کشور فراتر از همسایگی، در 
تاریخ، تمدن، فرهنگ و اعتقادات مشــترک دو ملت ریشه دارد و 
پیوندی ناگسستنی میان دو ملت ایجاد کرده است، افزود: ارادت 
دو ملت به شخصیت نامدار و نام آوری چون امام خمینی )ره( ناشی 
از روحیه خداخواهی، ضداستکباری و ضد استعماری ایشان است 

و مردم دو کشور امام راحل را مظهر خداخواهی، عدالت خواهی و 
شخصیتی می دانند که در مقابل زیاده خواهی نظام سلطه ایستادگی 

کرده و ملت بزرگ ایران را به پیروزی رسانده است.
رئیســی همچنیــن اقبال لاهــوری را شــخصیتی بــا روحیه 
ضداستعماری، ضداستکباری، عدالت خواه، استقلال طلب و مورد 
احترام جهان اسلام و مردم کشــورهای ایران و پاکستان توصیف 
و تصریح کرد: شــخصیتی چون محمدعلی جنــاح نیز به دلیل 
برخورداری از همین روحیات و خصوصیات به نماد استقلال خواهی 
و ظلم ستیزی مردم پاکستان تبدیل شد و مانند سایر شخصیت های 
ضداستکباری و عدالت خواه مورد احترام و توجه مردم دو کشور و 

ملل مسلمان بوده و خواهد بود.
رئیس جمهور با اشاره به پایبندی جمهوری اسلامی ایران به شعارها 
و آرمان های انقلاب اسلامی، از جمله آزادی و استقلال خواهی گفت: 
با وجود گذشت ۴۵ سال از پیروزی انقلاب، مسئله آزادی قدس و 
احقاق حقوق ملت فلســطین همچنان مورد توجه و تاکید مردم 

ایران قرار دارد.
رئیسی با بیان اینکه تصور و تلاش آمریکا و برخی کشورهای غربی در 

راستای امنیت آفرینی برای رژیم صهیونیستی با عادی سازی روابط 
با برخی کشورهای منطقه با شکست راهبردی مواجه شده است، 
افزود: اساس رژیم صهیونیستی بر ظلم و تجاوز قرار دارد؛ اشغال و 
تجاوز بر اســاس هیچ کدام از نظامات بین المللی برای اشغالگر و 
متجاوز مشــروعیت و مالکیت ایجاد نمی کند، چه اشغال یک روز 
باشد و چه ۷۵ سال، به تصریح همه معاهدات بین المللی و نظامات 
حقوقی محکوم است و اشغالگر باید سریعا اخراج، محاکمه و مجازات 
شود. رئیس جمهور مقاومت و ایستادگی را در برابر سازش و تسلیم، 
راهبردی به ثمر نشسته دانست و با اشاره به دستاوردهای مقاومت 
در برابر نظام استکبار و تجاوز و جنایات رژیم صهیونیستی تصریح 
کرد: راه حل رفع مشکلات جهان اسلام و جلوگیری از تداوم جنایات 
رژیم صهیونیستی و ظلم های نظام سلطه وحدت و انسجام در امت 

اسلامی و پرهیز از تفرقه و جدایی است.
رئیســی با اشــاره به راهبرد امام راحل و رهبر معظم انقلاب برای 
حل مشکلات جهان اسلام از طریق وحدت، انسجام و مقاومت، از 
شکوه برگزاری راهپیمایی روز قدس امسال در همه امت اسلامی 
و همینطور گســترش آن به کشــورهای غیر اسلامی و مشارکت 

انســان های آزاده گفت و افزود: رژیم صهیونیستی با وجود حجم 
بی سابقه جنایاتش در غزه تا امروز به طور کامل شکست خورده، زیرا 
نتوانسته است به هیچ یک از اهداف اعلامی اش برسد و در مقابل این 
مردم مظلوم و مقاوم غزه هستند که با مقاومت خود پیروزی را در 

این میدان نصیب خود کرده اند.
رئیس جمهور جنایت رژیم صهیونسیتی در حمله به کنسولگری 
ایران در سوریه را ناشی از همین شکســت و استیصال دانست و 
افزود: ملت ایران با پاسخ قاطع خود رژیم صهیونیستی را به شکل 
موثری تنبیه کرد. رئیسی در ادامه با اشاره به بی عملی و ناکارآمدی 
سازمان های بین المللی مدعی دفاع از حقوق بشر و امنیت در جهان 
گفت: تلاش های برخی کشورها برای ملزم کردن رژیم صهیونیستی 
به توقف جنایاتش در غزه، بارها با حق وتوی آمریکا بی اثر شــده و 
امروز سوال ملت های آزاده این اســت که آیا نباید نظامی عادلانه 
جایگزین این ساختار ناعادلانه شــود که توانایی دفاع از مظلوم و 

نشاندن ظالم سر جای خود را ندارد!
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه تردید نداریــم که نظمی عادلانه 
جایگزین نظم فعلی خواهد شــد، افزود: اراده و خواست ملت های 

مســلمان و آزادی خواهان جهان تحت لوای انسجام و یکپارچگی 
برای آزادی قدس و پیروزی فلسطین حتما محقق خواهد شد.

رئیسی در بخشی دیگر از سخنانش با اشاره به توافقات صورت گرفته 
میان ایران و پاکستان برای گســترش روابط در سطوح مختلف و 
هدف گذاری برای رســیدن حجم تبادلات تجاری به ۱۰ میلیارد 
دلار در قدم اول، مرز بیش از ۹۰۰ کیلومتری دو کشور را فرصتی 

ارزشمند برای توسعه، رفاه و رونق مناطق مرزی دانست.
رئیس جمهور با بیان اینکه ملت ایران با وجــود همه تحریم ها و 
فشــارها، پیشــرفت های بزرگی در عرصه های علمی، فناوری و 
اقتصادی داشته اســت، ایران امروز را کشــوری پیشرفته و فناور 
توصیف کرد که می تواند با به اشتراک گذاشتن ظرفیت های متقابل 
با پاکســتان گام های بلندی در تامین منافع و پیشرفت دو طرف 
بردارد. رئیسی با تاکید بر اینکه تجارت غیر رسمی بین دوکشور باید 
به تجارت رسمی تبدیل شود، تحقق این هدف را نیازمند همکاری 
صمیمانه همه فعالان اقتصادی و تجار دو کشور دانست و از فعالان 
اقتصادی و تجار دو کشور خواست تلاش خود را برای بالفعل کردن 

ظرفیت های متقابل مضاعف کنند.

چند درصد ایرانیان تلویزیون می بینند؟کاهش شمار قربانیان حوادث رانندگی در نوروز 

حذف »زوج و فرد« در طرح جدید ترافیک پایتخت »وعده صادق« ظهور اراده ملت ایران بود

نظمی عادلانه جایگزین نظم فعلی جهانی می شود
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وزیر اقتصاد اعلام کرد:

وصول ١١٠ همت 
از ابربدهکاران مالیاتی

۵۵۰۰ خودروی برقی 
وارد کشور شد

یک میلیارد دلار صادرات 
از نمایشگاه اکسپو ایران

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط کاهش قیمت 
تمام شده مسکن

با تخصیص اراضــی مازاد 
به روستا ها و شهر ها شاهد 
کاهش سهم زمین از قیمت 
تمام شده مسکن خواهیم 
بود. به عبارتی در صورت تخصیص این اراضی به 
شهرها و روستاها مساحت شهرها افزایش یافته 
و در نتیجه شــاهد کاهش قیمت زمین از قیمت 
تمام شده مسکن است. این اقدام تاثیر زیادی در 
 افزایش عرضه زمین دارد. در بســیاری از مواقع 
دستگاه ها برای تخصیص زمین همکاری لازم را 
ندارند و همین امر باعث می شود قیمت زمین رشد 
زیادی داشته باشد که تبعات آن افزایش چشمگیر 

قیمت مسکن است...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه 3
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راه اندازی مرکز 
حمایت از نخبگان 
جامعه کار و تولید 

توسعه بازار و توانمندسازی بخش فناوری در اولویت است

رفع نیاز فناورانه صنایع با دانش بنیان ها
صفحه4

صفحه3

واگذاری  اراضی  مازاد  به  بخش  مسکن
ساخت  2  میلیون  و  ۵۰۰  هزار  مسکن  آغاز   شد

معاون امور فرهنگــی و اجتماعی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گفت: با توجه به تأکیدات رهبر معظم 
انقلاب و همسو با شعار سال، مرکز حمایت از نخبگان 
جامعه کار و تولید کشور راه اندازی می شود. »محمد 
چکشــیان« در دیدار با منتخبان سی و پنجمین 
جشواره امتنان که با حضور وزیر تعاون و کارگران 
نخبه و گروه های کار که در مجموعه تلاش برگزار 
شــد، افزود: در این دوره از جشنواره ۵۰ هزار نخبه 
جامعه کار و تولید شناسایی شــدند که ۲۶ نفر از 
آنان به عنوان برترین های کشوری مورد تقدیر قرار 
می گیرند. وی با اشــاره به برنامه ریزی های صورت 
گرفته برای ایجاد بانک اطلاعاتی نخبگان کار و تولید 
کشور گفت: در جهت تحقق منویات و تأکید امروز 
مقام معظم رهبری در دیدار با کارگران، مرکز حمایت 
از نخبگان جامعه کار و تولید در کشــور راه اندازی 
می شود. چکشیان گفت: برگزیدگان امسال علاوه بر 
تقدیر ویژه ریاست جمهوری مورد حمایت ویژه دولت 
قرار می گیرند. معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزیر 
تعاون با تأکید بر اینکه باید مولفه های فرهنگ کار 
را به جامعه کار و تولید و جوانان معرفی کنیم، بیان 
کرد: الگوسازی از کارگران نمونه در جهت تقویت 
فرهنگ کار در کشور دنبال می شود. وی افزود: ترویج 
مولفه های فرهنگ کار ماننــد منزلت کار، وجدان 
کاری، اتقان کاری و مســئولیت پذیری در دستور 
کار ســتاد نهضت ملی ارتقاء فرهنگ کار قرار دارد. 
نشست هم اندیشی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
منتخبان سی و پنجمین جشنواره امتنان از کارگران 
نخبه، گروه های کار و واحدهای نمونه برگزار شد. 
گروه های کار و واحدهای نمونــه همزمان با اولین 
روز از هفته کارگر با »سیدصولت مرتضوی« دیدار 
کردند. در این نشست صمیمی، منتخبان جشنواره 
امتنان دیدگاه ها، چالش ها و ظرفیت های خود را با 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی...



اقتصاد2
ایران

یک میلیــارد دلار صادرات از 
نمایشگاه اکسپو ایران

رئیــس ســازمان توســعه تجــارت ایران 
اظهــار داشــت: پیــش بینی می شــود در 
نمایشــگاه توانمنــدی هــای صادراتــی 
ایران امســال بیــش از یک میلیــارد دلار 
 قــرار داد تجــاری منجــر بــه صــادرات 

امضا شود.
مهــدی ضیغمی رئیس ســازمان توســعه 
تجارت ایران اظهار داشــت: روز جمعه هفتم 
اردیبهشــت دومین اجــاس همکاریهای 
اقتصادی ایران و آفریقا و روز شــنبه هشتم 
اردیبهشت ششمین نمایشــگاه توانمندی 
هــای صادراتــی با حضــور مقامــات عالی 
رتبــه کشــورمان و مقامــات کشــورهای 
 مختلــف در نمایشــگاه بین المللــی تهران 

آغاز شد.
وی افزود: 80 کشــور در نمایشگاه نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی جمهوری اســامی 
ایران حضور دارند که 40 کشــور با مقامات 
عالی رتبه در کنار فعــالان اقتصادی در این 
نمایشــگاه شــرکت دارند. رئیس ســازمان 
توســعه تجارت ایران ادامه داد: پیش بینی 
می شود بیش از 2 هزار بازرگان خارجی از این 
نمایشــگاه بازدید کنند. وی گفت: عربستان 
نیز به همراه هیئتــی عالی رتبــه با حضور 
 یکی از معاون زیر در این نمایشــگاه حضور 

خواهد داشت.
 وی بیان داشــت: در نمایشگاه سال گذشته 
در نتیجــه قراردادهــای تجــار ایرانــی و 
خارجی در این نمایشــگاه در ســال گذشته 
بیش از یــک میلیارد دلار صــادرات تحقق 
یافت که در ســال جاری با توجــه به حجم 
گســترده تجار در ســال جاری پیش بینی 
 می شــود بیش از یک میلیارد دلار صادرات 

را منجر شود.

تجارت آزاد با اوراسیا در انتظار 
مصوبه مجلس

معــاون ســازمان توســعه تجــارت درباره 
تجــارت آزاد با اوراســیا گفــت: طرف های 
مقابل قول داده انــد تا پایان بهــار، مصوبه 
مجالس خــود را بگیرند ما هــم امیدواریم 
 تــا پایــان دوره مجلــس فعلــی، مصوبه را 

بگیریم. 
محمد صادق قنادزاده گفت: مذاکرات تجارت 
آزاد با کشور پاکستان آغاز شده است، تاکنون 
4 دوره مذاکره داشته ایم و قبل از سفر رئیس 
جمهور به این کشــور در خصوص مذاکرات 
تجارت آزاد تبادل فهرســت و سند کرده ایم 
 و در انتظار هســتیم تــا طرف پاکســتانی 

پاسخ دهد.
وی افزود: ســال گذشــته برنامه ریزی شد 
تا در یک ســند ۵ ســاله تجارت دو کشــور 
به ۵ میلیارد دلار دســت یابیــم. همچنین 
رؤســای جمهور ایــران و پاکســتان برای 
میلیــارد دلاری   ۱0 تجــارت   تحقــق 

توافق کرده اند. 
معاون سازمان توســعه تجارت ایران افزود: 
موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا نیز در انتظار 
مصوبه مجلس است. طرف های مقابل ما قول 
داده اند که تا پایان بهار امسال مصوبه مجلس 
را می گیرند و لذا ما نیز امیدواریم قبل از پایان 
 دوره مجلس فعلی مصوبه مجلس را دریافت 

کنیم.
وی در خصوص تجارت ایــران و قاره آفریقا 
اظهار کرد: قاره آفریقا هــزار و 200 میلیارد 
دلار تجارت دارد لذا بازار کشورهای آفریقایی 
بسیار بزرگ اســت و در حوزه های مختلف 
از جملــه معدن، نفــت، گاز، پتروشــیمی و 
… می توان در این کشــور فعالیت کرد و در 
حوزه های مختلف با توجه به مواد اولیه موجود 
 در این کشــور می توان برای تولید مشترک 

برنامه ریزی کرد.
قنادزاده در پاســخ به این ســوال که آیا قرار 
است یک هیأت تجاری از کره شمالی نیز برای 
بازدید از نمایشــگاه توانمندی های صادراتی 
به ایران بیاید، گفت: هنوز هیأتی وارد نشده 

است. 
تا قبل از برگزاری نمایشگاه و حضور کشورهای 
مختلف در نمایشگاه نمی توانیم بگوییم به طور 
قطع چه کشوری برای بازدید از این نمایشگاه 
حضــور خواهــد داشــت. وی در خصوص 
گوشت های وارداتی از آفریقا بیان کرد: گوشت 
 گرم از کنیا، آفریقای جنوبی و تانزانیا به ایران

 وارد می شود.

اخبار

به گفتــه کارشناســان، 
بنگاهــداری بانک ها توان 
بخش واقعی اقتصاد را در 
بحث رشــد تولید کوچک 
خواهد کرد. همواره تاکید 
شده که وظیفه اصلی بانک ها تأمین مالی تولید در 
اقتصاد کشور است اما گاهی منابع مالی که می تواند 
همانند خونی تازه در چرخه اقتصادی جریان پیدا 

کند به سمت بنگاهداری و منجمد شدن می رود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، بنگاهداری که 
به شکل مکرر بانک ها از آن نهی شده اند و بارها بر 
آن تاکید شده است به طور مثال شهریور سال۹۷ 
بود که رهبر معظم انقاب در دیدار با اعضای هیات 
دولت به موضوع بنگاهداری بانک ها اشــاره کردند 
و فرمودند: بانک هــا غلط می کنند بــا پول مردم 
بنگاهداری کنند. همچنین ســال گذشته بود که 
ابراهیم رئیسی رئیس جمهور  مطرح کرد: اصاح 
نظام بانکی بنگاهــداری و منجمد کردن دارایی ها 
و عدم فروش دارایی ها به موقع، موضوعی است که 
دولت دنبال می کند. بنگاهداری بانک ها به تولید 

صدمه می زند.
ضربه زدن بنگاهداری بانک ها به تولید که سیاوش 
غیبی پور کارشــناس اقتصادی هــم در گفت وگو 
با باشــگاه خبرنگاران جوان در رابطه با آن گفت: 
بنگاهداری بانک ها خاف قوانین است یعنی بانک ها 
مقدار پول و اعتباری که خلق می کنند باید به سمت 
رونق تولید، خدمات و اشتغال هدایت شود. متاسفانه 
حداقل در یک دهه اخیر بخشی از سرمایه بانک ها 
که باید به سمت تولید تزریق شود به دو طریق رفتن 
منابع به سمت زیر مجموعه خود بانک ها و دیگری 

بنگاهداری از مسیر اصلی خارج شده است.
این کارشناس اقتصادی در ادامه بیان کرد: در کل 
بنگاه داری بانک ها ســبب می شود منابع به سمت 

ســرمایه گذاری، تولید و اشــتغال نرود و عاوه بر 
شــکل گیری ناترازی حتی می تواند آن را تشدید 
کند؛ ناترازی شبکه بانکی که می تواند قلب اقتصاد 

و تولید کشور را دچار مشکل کند.
در ادامه هــم حجت الله فرزانی دیگر کارشــناس 
اقتصادی  در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: زمانی که بخشــی از منابع بانک ها منجمد و 
در بنگاهداری خاصه شده است در حالی که یکی 
از رسالت های آن رفع نیاز خانوار و تامین تسهیات 
مورد نیاز آنها و بخش تولید اســت به تبع منابع به 
بخش دیگر تخصیص داده می شــود و منابع بانک 

محدود می شود.
این کارشناس امور بانکی در ادامه اظهار کرد: منابع 
محدود شــده بانک ها که می توانســت به تولید و 
ســرمایه در گردش واحد های تولیدی تخصیص 
داده شود، اما به ســوی دیگر می رود که این اقدام 
به بخش های تولیدی آسیب خواهد زد. بخش های 

تولیدی که میزان تسهیات دریافتی آنها متناسب 
با رشد تورم نخواهد بود لذا توان واحد های تولیدی 

کاهش پیدا می کند.
فرزانی عنــوان کرد: واحد های تولیدی به ســبب 
این که ســرمایه در گردش کوچک تری توانستند 
دریافت کنند و تامین بر اساس ظرفیت عملی آنها 
کافی نیســت به ناچار ظرفیت تولید کاهش پیدا 
می کند و اگر به شکل کلی نگاه کرد در مجموع این 
فرآیند باطل به کل اقتصاد کشور آسیب خواهد زد 
به طور کلی بنگاهداری بانک ها توان بخش واقعی 

اقتصاد را در بحث رشد تولید کوچک خواهد کرد.
اما برای خروج بانک ها از بنگاهــداری روش های 
مختلفی وجود دارد که در همین راستا محمد خبری 
زاده کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفت: بانک ها اماک بســیاری 
دارند و بار ها و بار ها جدا از بحث قانونی بر این نکته 
تاکید شده که نباید بنگاهداری کنند، بنگاهداری 

بانک ها که معایب مختلفی از جمله تحت تاثیر قرار 
گیری شاخص های کان اقتصادی را به همراه دارد.

این کارشناس بازار ســرمایه در ادامه اظهار کرد: 
برای بحث خروج بانک ها از بنگاهداری گاهی شاهد 
چسبندگی بانک ها به این بحث هستیم که در اینجا 
می طلبد برخوردهای جدی تر شکل گیرد اما گاهی 
هم خود بانک ها تمایل به عرضه و فروش اماک خود 
دارند، اما به سبب شرایط و میزان مبالغ مورد نیاز 
متقاضی برای آنها وجود ندارد حالا صندوق اماک 
و مستغات بورس این امکان را فراهم می کند که 
بانک ها بتوانند این اماک خود را به واحد های خرد 
تبدیل کنند و بــه متقاضیان بیشــتری با فروش 

برسانند.
خبــری زاده افــزود: در کل صندوق های اماک 
و مســتغات این امــکان را فراهــم می کنند تا 
عاقه مندان به ســرمایه گذاری در حوزه مسکن 
و زمین با ســرمایه های خرد خود هــم بتوانند در 
این حوزه سرمایه گذاری کنند مسیری که می تواند 
به کاهش بنگاهــداری بانک ها کمک قابل توجهی 

کند.
این کارشناس بازار ســرمایه گفت: بانک مرکزی 
هم به سبب همین موارد مطرح شــده این اجازه 
را به بانک هــا داده که بتوانند صنــدوق اماک و 
مستغات تاســیس کنند تاســیس صندوقی که 
شــاید کمی نادیده هم گرفته شده، اما در مجموع 
مسیری مناسب، شفاف و در دسترسی برای بانک ها 
جهت رهایی از بنگاهداری محسوب می شود البته 
که مســیرهای دیگری هم برای خروج بانک ها از 
بنگاهداری وجود دارد که به سبب اهمیت موضوع 

می طلبد به آنها توجه شود.
به گفته کارشناســان، بنگاهداری بانک ها از جمله 
مواردی اســت که قلــب تولید را نشــانه گرفته، 
موضوعی که نیاز اســت در مقابله بــا آن اقدامات 
جدی بیشتری صورت گیرد تا چرخ تولید با قدرت 

بیشتری حرکت کند.

منابع به سمت رونق تولید، خدمات و اشتغال هدایت شود

بنگاهداری بانک ها زنجیری به پای چرخ تولید

۳۰ کشور آفریقایی برای همکاری 
اقتصادی به ایران می آیند

معاون سازمان توســعه تجارت ایران گفت: 
بیش از ۳0 کشور آفریقایی از اتحادیه آفریقا در 
اجاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا 

حضور می یابند.
 محمد صادق قنادزاده معاون ارتقا کســب و 
کارهای بین المللی ســازمان توسعه تجارت 
در نشســت خبری اجاس همــکاری های 
اقتصادی ایران و آفریقا اظهارداشــت: ایران و 
کشورهای آفریقایی از ظرفیت  یکدیگر برای 
همکاری های اقتصادی مطلع نیستند بنابراین 
برگزاری این اجاس همزمان با نمایشــگاه 
توانمندی های صادراتی در برای شــناخت 

زمینه های تجاری طرفین است.
وی افزود: باکشــور های آفریقایــی  میتوان 
در زمینه های مختلف از جمله کشــاورزی، 
کشت فراسرزمینی، واردات مواد اولیه تولید 
و غیره می توان همکاری مختلفی داشــت. 
معاون سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: 
با توجه به تخصص ایــران در زمینه نفت، گاز 
و پتروشــیمی چند گروه از قاره آفریقا  برای 
مذاکرات تخصصی در این حــوزه هابه ایران 

می آیند.
وی تصریح کرد: در مســاله زیر ساخت های 
بانکی بــا آفریقا هم یک کارگــروه تخصصی 
تشکیل شده اســت برای حوزه خدمات مالی 
و بانکی طراحی شده اســت. معاون سازمان 
توسعه تجارت ایران گفت: بیش از ۳0 کشور 
آفریقایی از اتحادیه آفریقا در اجاس همکاری 
های اقتصادی ایران و آفریقا حضور می یابند.

۵۵۰۰ خــودروی برقی وارد 
کشور شد

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: حدود ۵۵00 
خودروی برقی وارد کشور شــده که در روزهای 
آینده عرضه خواهد شــد. مهدی ضیغمی اظهار 
کرد: افرادی که در سامانه ثبت نام کردند، منتظر 
هستند خودرو مورد عاقه شان وارد شود و تاکنون 
از ۳0 هزار نفر ۱۵ هزار نفر خودروی خود را انتخاب 

کردند.
وی افزود: در حال حاضــر خودروهای زیادی در 
گمرکات و مناطق آزاد هست. بیش از ۱2 تا ۱۳ هزار 
خودرو دپو در مناطق آزاد و کشور هست که این 
خودروها فقط منتظر توافق های داخلی در وزارت 

صمت و بانک مرکزی هستند تا ترخیص شوند.
این مقام مســئول ادامه داد: واردات خودروهای 
جانبازان هم فقط مربوط به سازمان توسعه تجارت 
نیست و کار ســازمان در این رابطه انجام شده و 
منتظر هستیم بانک مرکزی مدل تخصیص ارز و 
بنیاد شهید هم گروه هایی که قرار است ارز بگیرند 
را مشخص کند. ضیغمی با بیان اینکه ظرف چند 
روز آینده اولین عرضه خودروهــای برقی انجام 
خواهد شد، گفت: در حال حاضر نزدیک به ۵۵00 
خودروی برقی وارد شده که ظرف روزهای آینده 

عرضه خواهد شد.

تأمیــن بهینه بــرق صنایع در 
تابستان

معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع 
نیروی برق استان تهران گفت: در سال ۱402 با 
کمترین تنش برق صنایع تأمین شد و صنایع استان 
همکاری خوبی برای مدیریت مصرف برق در زمان 
اوج مصرف تابستان داشتند. محمد رضا صابت، 
معاون فروش و خدمات مشترکین شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان تهران اظهار داشت: در سال 
۱402 مجموعا ۱6 هزار و 866 میلیون کیلووات 
ساعت مصرف برق استان تهران )به جز کانشهر 
تهران( بوده که ۳۷درصد آن معادل حدود 6000 
میلیون کیلووات ساعت مصرف صنایع استان بوده 
است. وی افزود: صنایع باید طبق مصوبه مربوطه 
در زمان اوج بار به شــبکه برق کمک کنند که در 
این زمینه برنامه هایی برای تابستان ۱402 تدوین 
شد که صنایع استان هفته ای یک روز از ساعت ۱۱ 
صبح تا ۱۱ شب به شبکه برق کمک کنند. صابت 
با بیان اینکه "در ســال ۱402 هم رشد در زمینه 
تأمین برق صنایع و هم رشد تولید داشتیم"، گفت: 
در سال ۱402 با کمترین تنش برق صنایع تأمین 
شد و صنایع استان همکاری خوبی برای مدیریت 

مصرف برق در زمان اوج مصرف تابستان داشتند.
وی ادامه داد: در تابســتان حــدود ۳0 درصد بار 
شــبکه مربوط به بار سرمایشی است که شرکت 
توانیر با طرح های تشویقی و پاداش های مختلف 
در صدد است تا در مصارف برق خانگی تا حد امکان 
صرفه جویی شود و برق به بخش های مولد بیشتر 

تخصیص یابد.
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وزیر اقتصاد اعام کرد: در لیست بدهکاران بانکی 
اتفاق جدیــدی رخ داده و آن توجه به ابربدهکاران 
مالیاتی است که سال گذشــته ۱۱0 هزار میلیارد 

تومان فقط از ابربدهکاران مالیاتی وصول کردیم.
احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در جمع خبرنگاران 
گفت: در لیســت بدهکاران بانکی اتفاق جدیدی 
که رخ داده و آن توجه به ابربدهکاران مالیاتی است 
که سال گذشــته ۱۱0 هزار میلیارد تومان فقط از 
ابربدهکاران مالیاتی وصول کردیــم. وی ادامه داد: 
شرکت های خود بانک ها هم معوقاتی داشتند و برنامه 
دولت این است که به ابر بدهکاران مالیاتی فشار وارد 
کند. وزیر اقتصاد با اشاره به عزم جدی دولت برای 
واگذاری دو تیم پرسپولیس و استقال، عنوان کرد 
این مسیر ادامه پیدا می کند و در اینده ای نردیک 

یک معدن و همچنین پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
در بورس عرضه خواهند شد.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد، در آیین واگذاری 
مالکیت استقال و پرسپولیس به بخش خصوصی با 
اشاره به عزم جدی دولت برای واگذاری این دو تیم از 
همان ابتدای اغاز بکار گفت: همکاری ملی و همیاری 
ملی رمز غلبه بــر موانع غیر قابل حل اســت. روح 
همدلی که در فضای ورزش ایران است سرایت کرد و 
خودش را در دل یک اقدام سیاستی و یک تدبیر ملی 
نشان داد و اتفاق به ظاهر ناشدنی 20 سال گذشته 

امروز تحقق یافته است.
وی ادامه داد: در موضوع انتقال پرسپولیس و استقال 
خیلی ها به دولت میگفتند که این حرف ها نشدنی 
هستند و دولت ها در ایران اراده واگذاری این دو تیم 

را ندارند. اما امروز در اردیبهشت ۱40۳ با یک همت 
جمعی این امر محقق شد. خاندوزی گفت: در پروژه 
های مختلف شما شاهد این موضوع بودید که دولت 
سیزدهم دولت خاتمه ی پروژه های نیمه تمام است 
و امروز هم این اتفاق افتاد. اما 4 موضوع است که باید 

به ان اشاره شود.
۱- در اصل مشــارکت طلبیدن مردم و بخش غیر 
دولتی اراده ی جدی وجود دارد. در اســفند ۱400 
موضوع بورسی شدن این دو باشگاه و افرایش سرمایه 
ان ها و مشــارکت چند صد هزار نفری مردم برای 
در اختیار گرفتن ســهم ۱0 درصدی دو باشگاه که 
خروجی ان شفافیت در عملکرد است، گام اول دولت 
برای خصوصی سازی بود. در همین راستا مذاکرات 
مفصلی با وزارت نفت و وزارت صمت صورت گرفته 

تا پالایشگاه بزرگ ستاره خلیج فارس و همچنین 
برخی از پروژه های جذاب معدنی کشور را . 2- اهلیت 
و تخصص نکته دیگری اســت که تاکیــد داریم تا 
واگذاری مبتنی بر آن صورت گیرد. یکی از نکاتی که 
در دولت سیزدهم واگذاری چندان زیادی نداشته 
ایم، دقت بر اهلیت و تخصص خریداران و چشــم 
انداز بلند مدت برای این واگذاری ها را داشته باشیم.

۳- چشــم انداز منابع پایدار درامدی این دوباشگاه 
نکته سوم است. ما همچنان کمک ورزش خواهیم 
بود چه از طریق پیگیری حق پخش و …..4- ما به 
دنبال این هســتیم که از ظرفیت مدیریتی بخش 
های غیر دولتی، برای مدیریت این باشگاه ها استفاده 
کنیم تا این موضوع ارام ارام به سایر بخش ها سرایت 

پیدا کند.

رئیس هیات مدیره فدراســیون صنعت آب ایران 
از افزایش صــادرات خدمات فنی و مهندســی در 
دولت ســیزدهم خبر داد و گفت: این میزان طی 
2 سال گذشــته به ۱.8 میلیارد دلار رسیده است. 
رضا حاج کریم در گفت وگو با ایرنا در مورد میزان 
و نقش صادرات خدمات فنی و مهندســی اظهار 
داشت: زمانی در ســال های 8۹ و ۹0 میزان صدور 
خدمات فنی و مهندسی کشور به 4.۷ میلیارد دلار 
می رسید، اما بعد از این میزان در سال های بعد به 
دلیل تحریم ها و در دولت قبل با کاهش همراه شد، 
البته در دولت سیزدهم و دو سال اخیر وضعیت بهتر 

شده و به ۱.8 میلیارد دلار رسیده است.
وی یادآورشــد: با این اقــدام ایــران دارای عمق 
راهبردی در کشــورها می شــود و خنثی شــدن 
تحریم ها را به دنبال دارد. وی ادامه داد: در صورت 
ادامه حمایت های دولت می تــوان میزان صادرات 
خدمات فنی و مهندســی را مجــدد افزایش داد و 
می توانیم در بــازار هزار میلیــارد دلاری صادرات 
خدمات فنی و مهندسی منطقه به راحتی و در مدت 
کوتاهی به 20 میلیارد دلار صادرات خدمات فنی و 

مهندسی دست پیدا کنیم.
رئیس هیات مدیره فدراســیون صنعت آب ایران 
گفت: هنگامی که به سمت صادرات خدمات فنی 
و مهندســی برویــم و از مرزها خارج شــویم باید 
کاس خدمات به کاس جهانی برســد که منجر 
به افزایش کاس کاری مهندسی داخلی می شود. 
حاج کریم افزود: زمانی که صادرکننده خدمات فنی 
و مهندسی در کشور فعالیت می کند، لزوماً از کالای 
ایرانی استفاده خواهد کرد که این منجر به افزایش 

صادرات کالا هم خواهد شد.
وی بیان کرد: منطقه ســریانکا، اندونزی و شرق 
آسیا جزو مناطقی هســتند که رشد اقتصادی آنها 
از متوســط جهانی بالاتر اســت از این رو این بازار 
می توانــد بهترین بازار برای مارکت شــرکت های 
ایرانی باشد. رئیس هیات مدیره فدراسیون صنعت 

آب ایران با اشاره به ظرفیت کشورمان برای صدور 
خدمات فنی و مهندســی گفت: هنگامی که یک 
شرکت ایرانی کاری با کیفیت در آنجا اجرا می کند 

راه را برای دیگر شرکت ها باز خواهد کرد.
پروژه چندمنظوره سد و نیروگاه »اومااویا« سریانکا 
که مراحل طراحی و ساخت آن توسط شرکت های 
ایرانی انجام شده است، روز گذشته به عنوان یکی از 
بزرگ ترین پروژه های حوزه صادرات خدمات فنی- 
مهندسی کشور در زمینه های سدسازی، انتقال آب 
و تولید برق با حضور روسای جمهور ایران و سریانکا 

به بهره برداری رسید.
ابرپروژه »اومااویا« شــامل دو ســد بــه نام های 
»دایرابا« و »پوهولپولا«، نیروگاه آبی ۱20 مگاواتی 
زیرزمینــی، 28 کیلومتر تونل هــای انتقال آب و 
دسترسی، سه شــفت عمودی جمعاً به طول 8۵0 
متر و 2۳ کیلومتر خط انتقال برق اســت. پروژه ای 
که فرآیند ساخت، نظارت و مشاوره آن تماماً توسط 
شــرکت ایرانی انجام شــده و هزینه ساخت آن به 
ارزش ۵00 میلیون دلار توســط دولت سریانکا 

تأمین شده است.
با اجرای طرح چندمنظــوره اومااویــا، آب مازاد 
رودخانه های »اومااویا« و »ماهاتوتیا اویا« واقع در 
استان اووا »Uva« برای توسعه کشاورزی به منطقه 
کم آب همین استان منتقل می شود. این در حالی 
است که هم زمان با تحقق این هدف، تولید انرژی از 
طریق نیروگاه زیرزمینی به ظرفیت ۱20 مگاوات 

انجام خواهد شد.
تولید 2۹0 گیگاوات ساعت انرژی در سال، تأمین 
آب مورد نیــاز ۵ هزار هکتار از اراضی کشــاورزی 
منطقه خشک جنوب شرقی سریانکا و انتقال ۱4۵ 
میلیون مترمکعب آب از منطقه پرباران به مناطق 
خشــک از جمله اهداف این پروژه بوده اســت که 
توسط شرکت ایرانی فراب و به همت متخصصان و 
مهندسان ایرانی در کشور سریانکا به مرحله اجرا و 

بهره برداری رسیده است.

بنا بر اعام ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز امکان صدور 
فاکتور رسمی در سامانه جامع تجارت برای تمامی 
فعالان صنف طا ایجاد شــده و اجرای این مسئله 
به صورت جدی توســط دولت پیگیری می شود. به 
گزارش تســنیم، باتوجه به اباغ ضوابط اختصاصی 
طا ذیل تبصره 4 ماده ۱8 قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در تاریخ مرداد ماه ۱40۱، متاسفانه اجرای این 
قانون به تعویق افتاده بود که با توجه به سال جهش 
تولید با مشارکت مردم، دولت اجرای این قانون را از 
ابتدای امسال برای تمامی صنف و صنعت طا لازم 

الاجرا نمود.
بنا بر نظر بسیاری از کارشناسان اقتصادی، ازآنجایی که 
بازار طا با مشکاتی از قبیل فعالیت بدون دریافت 
مجــوز، خریدوفروش با حســاب های اجــاره ای و 
فعالیت های ارزی برخی سودجویان به اسم طافروش 
و فروش طا با عیار پست مواجه است، این بازار نیازمند 
یک ساماندهی در تمامی بخش های صنفی و معاماتی 

خود می باشد.
کلیه طافروشان می بایست بر اساس قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، تمامی معامات خود را در سامانه 
جامع تجارت ثبت نمایند که در این صورت معامات 
مشــکوک و فروش کالای غیراصیل و قاچاق برای 
دستگاه های نظارتی شفاف خواهد بود و می توان از 
ضرر مردم به دلیل خرید کالای بدون اصالت مانند 

سکه های تقلبی و طای عیار پایین جلوگیری کرد.
بر اساس ماده ۱8 آئین نامه اجرایی ماده ۱4 الحاقی 
قانون مبارزه با پولشویی، وزات صمت مکلف است با 
همکاری بانک مرکزی امکان ثبت سیستمی معامات 
طا را در سامانه جامع تجارت فراهم نماید و فعالین 
صنف طا می بایست اطاعات معامات خود را در 
این سامانه ثبت نمایند. همچنین بر اساس بند الف 
ماده ۷ قانون مبارزه با پولشــویی اشخاص، نهادها و 
دستگاههای مشمول این قانون )موضوع مواد ۵ و 6( 
برحسب نوع فعالیت و ساختار سازمانی خود مکلف به 

احراز هویت و شناسایی مراجعان هستند.

اجرای این قانون در کنار قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز در حوزه طا می تواند عاوه بر کاهش قاچاق طا، 
مشکات مالی بخش طا از قبیل پول شویی و ارتشا 
را نیز شناسایی نماید تا دستگاه های نظارتی نسبت 
به مقابله با آن اقدام نمایند. باتوجــه  به ایجاد وقفه 
در اجرای ضوابط تبصره 4 ماده ۱8 فلزات گرانبها و 
گوهرسنگ ها، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز طی 
جلســه ای با حضور تمامی دســتگاه های تصمیم 
گیر در صنعت طا وفلزات گرانبها، ضمن بررســی 
مجدد ابعــاد طرح و نظرات اتحادیــه های مربوطه، 
اجرای این ضوابط را برای تمامی فعالین صنف طا 
از جمله طافروشــان، بنکداران، آبشده فروشان و 

تولیدکنندگان از ۱40۳/۱/۷ الزامی کرد.
البته پیش ازاین مسئله ثبت اطاعات در دو سامانه 
جامع تجــارت و مودیان موجــب نارضایتی برخی 
از فعالان صنف طا و جواهر شــده بود که پیگیری 
اخبار نشان می  دهد این موضوع برطرف شده است؛ 
به طوری که بر اساس تبصره ۳ الحاقی به ماده ۵ قانون 
ســامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی در صورت 
ثبت اطاعات در ســامانه جامع تجــارت با رعایت 
الزامات صدور صورت حســاب الکترونیکی از سوی 
سازمان مالیاتی دیگر نیازی به ثبت مجدد اطاعات در 
سامانه مودیان نبوده و اطاعات می بایست به صورت 
سیستمی به این سامانه ارسال گردد. محمدرضا زارع 
برزشی در جلســه روز ۱40۳/2/4 نیز بر اجرای این 
قانون تأکید کرد و اجرای این قانون را در جهت حمایت 

از تولید لازم دانست.
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در سال جدید با تأکید 
بر اجرای قانون، از دســتگاه های نظارتی خواســت 
نسبت به متخلفین برخورد جدی صورت گیرد. بنا بر 
دستور معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز؛ ضوابط اختصاصی گروه کالایی فلزات گران  بها و 
سنگ های قیمتی موضوع تبصره 4 ماده ۱8 قانون 
مبارزه با قاچاق کالاو ارز از تاریخ، ۷ فروردین ســال 

جاری در کشور الزامی شده است.

وزیر اقتصاد اعلام کرد:

وصول ١١٠ همت از ابربدهکاران مالیاتی
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سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: امسال قول داده شده 
کشــاورزی از قطعی برق خارج شود و مجلس نســبت به آن کوتاه 
نخواهد آمد و حاضر نمی شــود با قطع برق، امنیت غذای مردم به 

خطر انداخته شود.
ذبیح الله اعظمی سارودیی سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس 
اظهار داشت: بیش از 95 بخش کشاورزی خرده مالک است و نقش 
مشارکت مردمی حائز اهمیت است. سال گذشــته وزارت نیرو هر 
جایی که دچار کمبود می شد سراغ صنعت می رفت. از سال گذشته 
وزارت نیرو به بخش کشاورزی و غذای مردم آمده که بارها مورد تذکر 

قرار گرفته است.
وی افزود: سال گذشته در شدیدترین شرایط گرمایی، برق چاه های 

کشاورزی قطع می شد که عادلانه نیست. در حالی که برخی گلخانه ها 
نیاز شدید به آب و برق دارند. امســال قول داده شده کشاورزی از 
قطعی برق خارج شود و مجلس نســبت به آن کوتاه نخواهد آمد و 
حاضر نمی شود با قطع برق، امنیت غذای مردم به خطر انداخته شود.

اعظمی ساردویی با  خرسندی از بارشــهای خوب امسال بیان کرد: به 
میمنت بارندگی ها می توان امسال جشــن خودکفایی را برگزار کرد اما 
ادامه این روند مســتلزم تامین منابع آبی اســت. وزارت نیرو یک سال 
فرصت داشته کمبود برق را تامین کند و امید می رود در هفته های آینده 
تصمیمات مناسبی اتخاذ شود. وی گفت: قطعی برقها عادلانه نیست و 
برخی کشاورزان و دامداری ها مجبور به صرف هزینه های بیشتر می شوند.

بنابراین گزارش هاشمی رئیس بنیاد ملی گندمکاران ضمن پیش 

بینی تولید 14 تا 14.5 میلیون تن گندم برای امسال گفت: اگر به 
موقع پول داده شود و جایزه تحویل از سوی دولت اعلام شود، امسال 
بالای 12 میلیون تن خرید خواهیم داشت. تا پایان امروز حدود 400 
هزار تن خرید خواهیم داشت که نســبت به مدت مشابه سال قبل 

تقریبا 70 تا 80 درصد بیشتر خواهد بود.
وی افزود: مشــارکت مردم در تولید گندم، بالای 98 درصد است. 
تولید مستلزم فراهم شدن الزامات است اما در برخی مواقع از جمله 
آب مورد نیاز تولید گندم الزامات فراهم نمی شود که نتیجه 3 دهه 
اشتباه است. هاشمی گفت: متاسفانه وظایفی که وزارت نیرو بر عهده 
دارد، مغفول مانده که یکی از آنها تامین برق 24 ســاعته مورد نیاز 

کشاورز است.

مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران از ادامه برخوردهای قانونی با 
فروشــندگان مصنوعات طلا با عیار پایین خبر داد. محمدحسین 
طاهری مدیرکل استاندارد استان تهران گفت: در پی گزارش های 
دریافتی مبنی بر عرضه مصنوعات طلا با عیار پایین در سطح شهر 
و شهرستان های استان تهران، تیمی از بازرسان استاندارد با حضور 
در سطح بازار اقدام به خرید و نمونه برداری از طلافروشی های سطح 

استان برای انجام آزمون کردند.

وی توضیح  داد: این مصنوعات نمونه برداری شده برای انجام آزمون 
عیارسنجی به آزمایشگاه های مورد تأیید استاندارد ارسال و نتایج آن 
متعاقباً اعلام می شود. این مقام مســؤول با اشاره بر سامانه پیامکی 
10001517 به منظور اســتعلام و اطمینان از صحت اعتبار پروانه 
استاندارد یا مجوز فرآورده های مشمول استاندارد اجباری از جمله 
مصنوعات طلا، گفت: شــهروندان پیش از خرید مصنوعات طلا با 
ارسال پیامکی حاوی حرف G قبل از کد شناسایی )به عنوان مثال 

برای اســتعلام کد T۶83 باید پیامک GT۶83 ارسال شود( به این 
سامانه، وضعیت اعتبار کدها را استعلام کرده و در صورت عدم اعتبار 
کد مذکور، مراتب را با شماره تلفن 1517 به اداره کل استاندارد استان 
تهران اطلاع دهند. بر اساس اعلام اداره کل استاندارد استان تهران، 
طاهری درباره کدها توضیح داد: این کدها برای مشخص شدن تولید 
این مصنوعات توسط تولیدکنندگان معتبر داخلی و با رعایت عیار 

قانونی بر روی مصنوعات طلا درج می شود.

علــی بهره منــد، رئیــس اتحادیــه صنــف دارنــدگان قنادی، 
شیرینی فروشــی و کافه قنادی تهران گفــت: قیمت ها در صنعت 
قنادی دستوری نیست و پودر کاکائو هم به صورت دستوری قیمت 
گذاری نمی شود. اگر بر اساس اخبار منتشــر شده، قیمت کاکائو 
 در بازار جهانی افزایش پیدا کرده باشــد، بر صنعت شیرینی پزی 

نیز اثرگذار خواهد بود.
قیمت گذاری شــیرینی به عهده قنادی ها اســت و قــرار بر این 
اســت هر قناد با توجه به کیفیت و رتبه بندی، محصولات خود را 
قیمت گذاری کند. بررســی ها در خصوص قیمت انواع شــیرینی 
در سطح شهر گویای این مطلب اســت که در سال جاری، قیمت 
هر کیلوگرم شیرینی تر و خامه ای، بســته به کیفیت، در محدوده 
185 تا 250 هزار تومان اســت. قیمت شــیرینی های دانمارکی، 
زبان و پاپیونی بین 120 تا 170 هــزار تومان و قیمت کیک یزدی 
 بین 80 تا 120 هزار تومان در شیرینی فروشی های درجه یک و دو 

به فروش می رسد.
با این تفاسیر گفته شــده، خبر دیگری در مورد افزایش بی سابقه 
قیمت کاکائو در بازارهای جهانی نیز به گوش رســید و تخمین ها 
از تاثیر این افزایش قیمت بر صنعت شــیرینی و شکلات خبر داد. 
در همین رابطه علــی بهره مند، رئیس اتحادیــه صنف دارندگان 
قنادی، شــیرینی  فروشــی و کافه  قنادی تهــران در گفتگویی به 
بررســی عوامل موثر بر قیمت شــیرینی و همچنین تاثیر قیمت 
 کاکائو بر صنعت شــیرینی پــزی پرداخته شــده کــه در ادامه

 گزارش می خوانیم.
رئیس اتحادیه صنف دارندگان قنادی، شــیرینی  فروشــی و کافه 
 قنادی تهران گفت: وقتــی مواد اولیه یک محصولی گران شــود، 

طبیعی اســت که در قیمت تمام شــده هم اثرگــذار خواهد بود. 
 هنوز در مــورد کاکائــو تغییر قیمتــی را در بازار داخلی شــاهد 

نبودیم. 
وی افزود: وضعیت قیمت ها در صنعت قنادی دستوری نیست و پودر 
کاکائو هم به صورت دســتوری قیمت گذاری نمی شود. اما اگر آن 
طور که عنوان شده است قیمت کاکائو در بازار جهانی رشد بی سابقه 
ای پیدا کرده باشــد، طبیعتا این افزایش قیمت بر صنعت شیرینی 

پزی نیز اثرگذار خواهد بود.
بهره مند خاطرنشــان کرد: فروردین امســال آنطور که انتظار می 
رفت در حــوزه خرید و فروش شــیرینی رونقی را شــاهد نبودیم 
و یکــی از دلایل مهــم آن هم تقــارن مــاه مبارک رمضــان با 
نوروز بود کــه صنعت شــیرینی را دچار چالش کــرد. همچنین 
از طرفی در قســمت فــروش زولبیــا و بامیه نیز بــه دلیل تقارن 
با ایام نوروز بــا کاهش ۶0 تــا 70 درصدی خرید روبــرو بودیم. 
بنابراین قنادی ها با کاهش شــدید تقاضای خریــد در فروردین 
 ماه روبرو شــدند و در مقایســه با سال گذشــته با ریزش فروش 

روبرو شدند.
بهره مند ادامه داد: در ســال جدید هنوز تغییــر قیمتی در مورد 
اقلام مورد نیــاز در صنعت شــیرینی پزی اعلام نشــده اســت 
و همچنان با نرخ هــای قبلی انواع شــیرینی و کیــک به فروش 
می رســد. ولی خواه نا خواه اگر بــه فرض قیمت شــکر یا روغن 
 افزایش پیــدا کند، بــر قیمــت شــیرینی و کیک نیــز اثرگذار 

خواهد بود.
وی اظهار داشت: دغدغه اصلی این صنف مربوط به موضوع مالیات 
است. سنگینی نرخ مالیات باعث شده اســت که بیشتر همکاران 

ما دیگر توان ادامــه فعالیت و همچنین رقابت در بازار را نداشــته 
باشند. متاسفانه سال به سال هم شاهد افزایش مالیات ها هستیم. 
موضوع دیگر مربوط به مشکل تامین نیروی انســانی است و ما با 
نبود نیروی ماهر روبرو هســتیم. افراد با این سطح درآمد حاضر به 
کار کردن در قنادی ها نیســتند و ترجیح می دهند به عنوان یک 
راننده اینترنتی یا پیک موتوری کار کنند ولی در این شغل فعالیت 
نداشــته باشــند. کارگر تخصصی در صنف قنادی با حجم کاری 
 ســنگینی روبرو اســت و به ندرت می توان در این بخش نیروی با 

مهارتی را پیدا کرد.
بهره مند گفت: کســب و کارهای آنلاین در بخش شیرینی پزی و 
کیک پزی به صــورت کاملا مجزا و بدون نظــارت اتحادیه قنادی 
در حال فعالیت هســتند و هیچگونه نظارتی در مورد این کسب و 
کارها صورت نمی گیرد. وی افزود: اغلب افراد به اســم شــیرنی و 
کیک خانگی، وارد این حوزه شــده اند و نه از نظر بهداشت زیر نظر 
هستند و نه از نظر مالیات، مبلغی را پرداخت می کنند و همچنین 
برای نیروهای زیر نظرشــان هیچ بیمه ای نیز پرداخت نمی شود. 
خریداران هشــیار باشــند و از این کســب و کارها خرید خود را 
انجام ندهند به این دلیل که اگر مشــکلی بابت خریدشان رخ دهد 
 به دلیل  عدم نظارت اتحادیه، این کســب و کارهــا قابل پیگیری 

و شکایت نیستند.
رئیــس اتحادیه صنــف دارندگان قنادی، شــیرینی  فروشــی و 
کافه  قنادی تهــران در پایان تصریــح کرد: دولت بایــد برای این 
کســب و کارهــای آنلایــن تدابیــری وضع کنــد تــا فعالیت 
 این افــراد زیر نظــر اتحادیــه قنــادی، وزارت بهداشــت و اداره 

اماکن باشد.

قطعی برق برای کشاورزان نخواهیم داشت

عرضه طلای کم عیار به بازار تایید شد 

قیمت جهانی کاکائو بر صنعت شیرینی پزی اثر می گذارد
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رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
گفت: در دولت ســیزدهم تاکنــون دو فصل زراعی 
داشتیم و در این مدت تنها در محصول گندم توانستیم 
بدون افزایش یک متر سطح زیرکشت 9 میلیون تن 
افزایش تولید داشته باشیم که به معنای ورود دانش 

در این حوزه است.
به گزارش وزارت جهادکشــاورزی، ســید مجتبی 
خیام نکویی در همایش ملی پژوهشگران مروجان 
ارشــد وزارت جهاد کشــاورزی، افزود: خودکفایی 
در محصــولات راهبردی با مجموعــه فعالیت های 
تحقیقاتی و ترویجی و انتقال دانش به عرصه کشاورزی 

کاملا تحقق پذیر است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی بر بهینه و به روز شدن 
دانش پژوهشگران و مروجان این سازمان تاکید کرد 
و اظهارداشت: پژوهشگران باید روش ها، فناوری ها، 
هوش مصنوعی و متاورز را در حوزه خود بشناســند 
و از آن استفاده کنند. وی با اشــاره به افزایش تولید 
گندم گفت: در دولت سیزدهم تاکنون دو فصل زراعی 
داشتیم و در این مدت تنها در محصول گندم توانستیم 
9 میلیون تن افزایش تولید داشته باشیم، بدون افزایش 
یک متر سطح زیرکشت که به معنای ورود دانش به 

معنای واقعی در این حوزه است.
وی ادامه داد: بیشــتر مروجان ما در حوزه معاونت 
زراعت فعالیت می کنند و کافی اســت فقط یک تن 
در هکتار عملکرد گندم آبی و 500 تا ۶00 کیلوگرم 
در هکتار عملکرد گتدم دیم را افزایش دهیم تا میزان 
تولید ایــن محصول را به 19 میلیون تن برســانیم. 
یام نکویی توســعه مزارع نــوآور بهــره ور را یکی از 
راهکارهای ایجاد تحول در حــوزه آموزش و ترویج 
دانست و اذعان داشت: سال گذشته 4۶ مزرعه نوآور 
در حوزه آموزش و ترویج راه اندازی شد و امسال قرار 

است این تعداد به 150 مورد برسد.
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 

گفت: مزارع نــوآور بهره ور می تواننــد یکی از نقاط 
ارتباطی پژوهشگران با کشاورزان و تولیدکنندگان 
باشند. وی ظرفیت ســازمان تات را بی نظیر خواند 
و افزود: چالش ها و ایراداتی هــم وجود دارد که باید 
برطرف شــود. خیام نکویی تصریح کــرد: یکی از 
مهمترین چالش ها این است که ما برای ارتقای نیروها 
مستلزم اجرای آیین نامه های وزارت علوم هستیم و از 
حدود سه سال پیش این وابستگی به تدریج در حال 

قطع شدن است.
وی با بیان این که رییس جمهوری از ســازمان تات 
حمایت می کند، اظهارداشت: ایستگاه های تحقیقاتی 
سازمان تات در سال های گذشته به بهانه های مختلف 
مانند ساخت مسکن، توسط برخی نهادها گرفته می 
شد که با دستور رییس جمهوری این اراضی برگشت 

داده شده است.
رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
به ماجرای بلندمرتبه سازی در اطراف باغ گیاهشناسی 
ایران اشــاره کرد و گفت: از حدود 10 سال گذشته، 
مجوز ســاخت 22 برج 37 طبقه در اطراف این باغ 
گیاهشناسی اخذ و ساخت و ساز آغاز شده بود، اما ما 
محکم جلوی این ساخت و سازها ایستادیم و نتیجه 
آن شد که ســاخت برج های 37 طبقه به پنج طبقه 

کاهش یافت.
وی درباره راه اندازی شوراهای راهبردی توسط سازمان 
تات گفت: روسای موسسه های تحقیقاتی مکلفند 
آنچه که در این شوراهای راهبردی مصوب می شود، 
انجام دهند. بر اســاس این گزارش، در این همایش 
از 32 دستنامه ترویجی اســتانی کلزا رونمایی شد. 
این دستنامه ترویجی با هدف ارایه الگوی مدیریت 
ترویجی برای استان های کشور در حوزه کلزا با همت 
500 محقق و کارشناس و مشارکت کشاورزان خبره 
تهیه شده و به زودی در اختیار استان ها و کشاورزان 

قرار می گیرد.

معاون وزیر حمل ونقل تاجیکســتان بر علاقه 
مندی دولت این کشــور برای ســرمایه گذاری 
لجستیکی در بندر چابهار تاکید کرد. به گزارش 
ســازمان بنادر و دریانوردی، خانم »شایســته 
مراد زاده« معاون وزیر حمل ونقل تاجیکستان 
در دیدار با »علی اکبر صفایــی« معاون وزیر راه 
و شهرســازی بر علاقه مندی دولت این کشور 
برای ســرمایه گذاری لجستیکی در بندر چابهار 

تاکید کرد.
معاون وزیر حمــل ونقل تاجیکســتان در این 
نشست افزود: روابط دو جانبه تجاری و اقتصادی 
بین تهران و دوشــنبه در سطح خوبی قرار دارد. 
وی با اشاره به سوابق تاریخی و فرهنگی مشترک 
بین ایران و تاجیکستان، اظهار داشت: در 2 سال 
گذشته سطح روابط اقتصادی و جابه جایی کالا 
بین دو کشــور رو به رشــد بوده و افزایش یافته 
اســت. مراد زاده همچنین از علاقه تاجیکستان 
برای ساخت محوطه لجستیکی در بندر چابهار 

خبر داد.
در این دیدار همچنین علی اکبر صفایی، معاون 
وزیر راه و شهرســازی ایران نیز با اشاره اهتمام 
دولت ســیزدهم بــرای توســعه همکاری های 
اقتصادی و بازرگانی با کشورهای همسایه به ویژه 
با کشورهای فارســی زبان، تاکید کرد: رویکرد 
تهران در توســعه همکاری های حمل ونقلی و 
ترانزیتی با کشورهای همسایه، منافع برد- برد و 

اشتراکی برای همه فعالان اقتصادی است.

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با بیان 
اینکه مطابق برنامه ریزی انجام شــده و اهتمام 
وزیر راه وشهرســازی ایران بــرای اتصال بندر 
چابهار بــه راه آهن سراســری کشــور در یک 
ســال آینده، تاکید کرد: با حضــور دولت هند 
و ســرمایه گذاری یک شــرکت هندی در بندر 
چابهار، علاوه بر ارتقای ظرفیت های زیرساختی 
و تجهیزاتی این بندر، عملکرد تخلیه و بارگیری 
بندر چابهار نیز به بیش از پنج میلیون تن افزایش 

یافته است.
صفایی با بیان اینکه آینده تجــاری و بازرگانی 
بسیار خوبی در انتظار بندر چابهار است، افزود: 
هم اکنون کشتی های لاینر به صورت مستقیم 
از هند و چین در بندر شــهید بهشــتی چابهار 

پهلوگیری می کنند.
وی با استقبال از سرمایه گذاری زیرساختی دولت 
و شرکت های خصوصی مورد تایید تاجیکستان 
در بندر چابهار برای ساخت محوطه لجستیکی 
در این بندر تاکید کرد: مدل اقتصادی و بازرگانی 
مد نظر دولت تاجیکستان، میزان و مدت قرارداد 
ســرمایه گذاری این کشــور در بندر اقیانوسی 
چابهار را تعیین خواهد کــرد. به گفته صفایی، 
سرمایه گذار تاجیکی این امکان را دارد با ساخت 
محوطه لجســتیکی در بندر چابهار، از آن برای 
ترانزیت کالاهای کشــورش و کالاهای ســایر 
کشورها استفاده کند و از تسهیلات و تخفیفات 

ترانزیتی بندر چابهار بهره ببرد.

معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا گفــت: تداوم و 
اجرای برنامه »مدیریت توأمان آب و برق«، می تواند 
حجمی نزدیک به 7 میلیارد مترمکعب آب را کنترل 
و از برداشت غیرمجاز چاه ها جلوگیری کند که کمک 
شایانی به رفع ناترازی منابع آب زیرزمینی خواهد بود. 
به گزارش وزارت نیرو، محمد جوان بخت معاون وزیر 
نیرو در امور آب و آبفا و مدیرعامل شرکت مدیریت 
منابع آب ایران در کارگاه آموزشــی »حکمرانی آب 
زیرزمینی« که امروز به همت مرکز منطقه ای مدیریت 
آب شهری در اتاق بازرگانی ایران برگزار شد، چنین 
نشست هایی را مهملی برای اشتراک گذاری تجربیات 
و ارتقاء توانمندی های علمی و فنی کشورهای منطقه 
دانست. وی عنوان کرد: آب کالایی با ارزش و غیرقابل 
جایگزین در توســعه اقتصادی و اجتماعی کشورها 
و یکی از مولفه های مهــم در حفظ تعادل و پایداری 
اکوسیستم و محیط زیست به شمار می آید؛ همچنین 
آب، یکی از پارامترهای اثرگذار در آمایش سرزمین 
و توسعه کشورهاست. جوان بخت با بیان اینکه آب 
زیرزمینی به عنوان یک منبع استراتژیک، از اهمیت 
بالایی برخوردار است، افزود: آب زیرزمینی به عنوان 
بزرگترین منبع آب شیرین در زمین طی نیم قرن اخیر 
به شکل بی رویه ای برای مصارف کشاورزی، شرب و 
صنعت مورد بهره برداری قرار گرفته و متأسفانه اثرات 
نامطلوب محیط زیستی همچون فرونشست ها را در 

پی داشته است.
وی با بیان اینکه در بسیاری از آبخوان های جهان نرخ 
برداشت آب زیرزمینی بسیار بالاتر از تغذیه آن است، 
گفت: این مسئله سبب شده منابع آب زیرزمینی به 

تدریج تحت تنش های کمــی و کیفی قابل توجهی 
قرار بگیرد. مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران 
ادامه داد: برداشت از آب زیرزمینی تنها در هند، ایالات 
متحده، چین، پاکســتان و ایران حدود ۶5 درصد از 
کل برداشت آب زیرزمینی جهان را تشکیل می دهد 
و این پنج کشور حدود 70 درصد از آب کشاورزی را 
در اختیار دارند که برای آبیاری بخش عمده ای از این 

اراضی از منابع آب زیرزمینی استفاده می شود.
وی اضافه کرد: رشد جمعیت، افزایش شهرنشینی و 
تغییر در سبک و الگوی زندگی سبب افزایش مصرف 
آب شده که بخش قابل توجهی از آن، از آب زیرزمینی 
تأمین می شود و این امر منجر به ناپایداری منابع آب 
زیرزمینی شده است. جوان بخت بیان داشت: یافته ها 
و تجارب نظری و علمی کشورها حاکی از آن که تنظیم 
گری و سیاست گذاری در برداشت آب زیرزمینی و 
جلوگیری از افت آن صرفــاً از طریق تدوین مقررات 
و کنترل از سوی دولت ها بسیار دشوار است. بخش 
مهمی از این مشکل ریشه در ماهیت آب زیرزمینی 
دارد که جزو منابع عمومی مشترک محسوب می شود 
و بهره برداری پایدار از آن نیازمند تحقق یک کوشش 
جمعی است. وی خاطرنشان کرد: کشــور ما نیز با 
داشــتن نزدیک به یک میلیون چاه، حدود سه دهه 
افت مستمر منابع زیرزمینی را تجربه کرده است که 
بخشی از این افت، ناشی از تجارت آب مجازی از طریق 
صادرات محصولات کشاورزی و فراورده های غذایی 
می تواند باشد. هرچند در سال های اخیر با وضع برخی 
قوانین و تمهیدات اخذ عوارض صادارتی تلاش شده از 

این نوع صادرات جلوگیری شود.

ســاخت 4 میلیــون واحد 
نهضت ملی مسکن از سوی 
دولت برنامه ریزی شده که از 
این تعداد ساخت 2 میلیون و 
518 هزار واحد شروع شده 
و 500 هزار واحد هم به متقاضیان تحویل داده شــده 
است. دولت سیزدهم ســاخت 4 میلیون واحد نهضت 
ملی مسکن را در دستور کار خود قرار داده است که طبق 
آمار وزارت راه و شهرسازی تا به امروز، 500 هزار واحد 
از این واحدها که در قالب های مختلف از جمله مسکن 
روستایی، نوسازی بافت های فرسوده و مسکن شهری 
در حال ساخت اســت به مرحله اجرایی و بهره برداری 

رسیده است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، روح الله اکبری 
دســتیار وزیر راه وشهرســازی در این خصوص گفت: 
در دولت سیزدهم ساخت 2 میلیون و 518 هزار واحد 
مسکن در سراسر کشور شروع شده است که حدود 500 
هزار واحد از این تعداد تحویل متقاضیان شده و بیش از 
2 میلیون واحد نیز با پیشرفت فیزیکی متفاوت در حال 
ساخت است. دستیار ویژه وزیر راه و شهرسازی در تشریح 
اجرای مسکن در سراسر کشور در راستای قانون جهش 

تولید مسکن توضیح داد: از تعداد واحد های آغاز شده به 
تعداد 39۶ هزار و 931 واحد به شکل واگذاری زمین به 
شکل انفرادی، گروهی، جوانی جمعیت و واگذاری زمین 
برای گروه های واجد شرایط حمایتی بوده است. اکبری 
افزود: از حدود 400 هزار قطعه زمین روستایی شناسایی 
شده نیز تاکنون زمین 79 هزار و 104 واحد به متقاضیان 

واجد شرایط تخصیص یافته است.
این مقام مســئول در وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: 
در بخش واحد های حمایتی تعریف شده در اراضی 99 
ساله تاکنون ســاخت 713 هزار و 58۶ واحد آغاز شده 
است. همچنین 500 هزار واحد نیز در تفاهم با نیرو های 
مسلح در حال ساخت است که برخی از اراضی مربوط به 
نیرو های مسلح و برخی نیز مربوط به دیگر اراضی است 
که در این بخش تاکنون ساخت 254 هزار و 14۶ واحد 

آغاز شده است.
همچنین در همین رابطه ارســلان مالکی مدیرعامل 
ســازمان ملی زمین و مســکن در گفت و گو با باشگاه 
خبرنگاران جوان با بیان اینکه در حوزه ساخت نهضت 
ملی مسکن یکی از اولویت های اصلی، تامین زمین است 
گفت: در حال حاضر طبق تفاهماتی که با دستگاه های 
مختلف برای تامین زمین صورت گرفته است مقرر شده 
 تمامی دستگاه ها اراضی مازاد خود را در اختیار وزارت 

راه وشهرسازی قرار دهند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه یکی دیگر 
از اقدامات شــاخص این معاونت تحویــل اراضی ملی 
واقع در حریم شهر ها در راستای تفاهم نامه مشترک با 
وزارت جهادکشــاورزی در اجرای ماده 9 قانون جهش 
تولید مسکن اســت، گفت: تاکنون بیش از 490 هزار 
هکتار زمین ملی از جهاد کشاورزی برای اجرای طرح 
 نهضت ملی مســکن در اختیار وزارت راه و شهرسازی 

قرار گرفته است.
وی همچنین از  اجرای تفاهم نامه مشــترک وزارت راه 
و شهرســازی و وزارت نفت در راستای واگذاری اراضی 
مستعد ساخت مســکن در 9 استان برای طرح نهضت 
ملی مسکن به ســازمان ملی زمین و مسکن خبر داد 
و گفت: نمایندگان وزارت نفــت اراضی مازاد متعلق به 
این وزارت خانه را در استان های خوزستان، قم، قزوین، 
کردستان، کرمانشاه، سمنان، مرکزی، بوشهر و هرمزگان 

به سازمان ملی زمین و مسکن معرفی کردند.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه موضوع این 
تفاهم نامه تولید و عرضه حداقل 80 هزار واحد مسکونی 
در سراسر کشور است گفت: سازمان ملی زمین و مسکن 
در اجرای ماده 10 قانون جهش تولید مســکن تاکنون 
موفق به شناسایی 2 هزار و 77۶ هکتار اراضی مازاد سایر 
دستگاه ها شده است که بیش از 370 هکتار آن متعلق به 

وزارت نفت بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ساخت ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار مسکن آغاز شد

واگذاری اراضی مازاد به بخش مسکن
افزایش ۹ میلیون تنی تولید گندم در دولت سیزدهم

علاقه مندی تاجیکستان برای سرمایه گذاری لجستیکی در چابهار

کاهش ۵۰ درصدی مصرف آب های زیرزمینی 

شرایط کاهش قیمت تمام شده مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 

با تخصیص اراضی مازاد به روستا ها و شهر ها شاهد 
کاهش سهم زمین از قیمت تمام شده مسکن 
خواهیم بود. به عبارتــی در صورت تخصیص 
این اراضی به شهرها و روستاها مساحت شهرها 
افزایش یافته و در نتیجه شــاهد کاهش قیمت 

زمین از قیمت تمام شده مسکن است.
این اقدام تاثیر زیادی در افزایش عرضه زمین 
دارد. در بســیاری از مواقع دســتگاه ها برای 
تخصیص زمین همکاری لازم را ندارند و همین 
امر باعث می شــود قیمت زمین رشد زیادی 
داشته باشــد که تبعات آن افزایش چشمگیر 

قیمت مسکن است.
با توجه به آنکه سهم زمین از قیمت مسکن عامل 
اصلی و تعیین کننده قیمت نهایی مسکن است، 
هرچه قدر عرضه زمین را به صورت منظم و دوره 
ای داشته باشیم موجب می شود که احتکار زمین 
از بین برود و این امر ثبات قیمت زمین و مسکن را 

در طولانی مدت به همراه خواهد داشت.
البته شاید لازم باشــد دولت برای زمین به جز 
مولدسازی، تغییر کاربری های جدیدی تعریف 
کند که ساخت وساز اتفاق بیفتد تا این ملک ها 
ارزش افزوده پیدا کنند و به اصطلاح خام فروشی 
نشود. قیمت ملک خام با ملکی که دارای مجوز و 
پروانه است، متفاوت است و واگذاری این ملک ها 
طبق ضوابط شهرداری و شهرسازی باید به طور 
معقول انجام شود تا دولت از مولدسازی نتیجه 

بگیرد.
این در حالی است که با توسعه محدوده شهرها 
و حریم شــهرها باید اجرای ایــن طرح هرچه 
سریعتر انجام شود تا از این طریق قیمت زمین 
در کلانشهرها شکسته شــود و ما شاهد بهبود 
وضعیت بازار مسکن باشیم. همچنین دولت باید 
بخش خصوصی را با اعطــای امتیازات و فراهم 
کردن ســازوکار برای افزایش ساخت تحریک 
کند و این عدد را به یک میلیون برساند. از طرفی 
اقدامات دولت باید به شکل ساخت خانه حمایتی 
و روستایی، بافت فرســوده و شهر های جدید، 
دنبال شود تا ساخت مســکن توسط دولت، به 
عددی نزدیک 400- 500 هزار واحد برسد در 
اینصورت، تحقق وعده ساخت سالانه 1 میلیون 

مسکن در کشور امکان پذیر است.
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معاون وزیر تعاون خبر داد:
راه اندازی مرکز حمایت از نخبگان جامعه کار و تولید 

معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با توجه به تأکیدات 
رهبر معظم انقلاب و همسو با شعار سال، مرکز حمایت از نخبگان جامعه کار و تولید کشور 
راه اندازی می شود. »محمد چکشیان« در دیدار با منتخبان سی و پنجمین جشواره امتنان 
که با حضور وزیر تعاون و کارگران نخبه و گروه های کار که در مجموعه تلاش برگزار شد، 
افزود: در این دوره از جشنواره ۵۰ هزار نخبه جامعه کار و تولید شناسایی شدند که ۲۶ نفر 

از آنان به عنوان برترین های کشوری مورد تقدیر قرار می گیرند.
وی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای ایجاد بانک اطلاعاتی نخبگان کار و تولید 
کشور گفت: در جهت تحقق منویات و تأکید امروز مقام معظم رهبری در دیدار با کارگران، 

مرکز حمایت از نخبگان جامعه کار و تولید در کشور راه اندازی می شود.
چکشیان گفت: برگزیدگان امسال علاوه بر تقدیر ویژه ریاست جمهوری مورد حمایت 
ویژه دولت قرار می گیرند. معاون امور فرهنگی و اجتماعی وزیر تعاون با تأکید بر اینکه باید 
مولفه های فرهنگ کار را به جامعه کار و تولید و جوانان معرفی کنیم، بیان کرد: الگوسازی 

از کارگران نمونه در جهت تقویت فرهنگ کار در کشور دنبال می شود.
وی افزود: ترویج مولفه های فرهنگ کار مانند منزلت کار، وجدان کاری، اتقان کاری و 
مسئولیت پذیری در دستور کار ستاد نهضت ملی ارتقاء فرهنگ کار قرار دارد. نشست 
هم اندیشی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با منتخبان سی و پنجمین جشنواره امتنان از 

کارگران نخبه، گروه های کار و واحدهای نمونه برگزار شد.
گروه های کار و واحدهای نمونه همزمــان با اولین روز از هفته کارگر با »ســیدصولت 
مرتضوی« دیدار کردند. در این نشست صمیمی، منتخبان جشنواره امتنان دیدگاه ها، 

چالش ها و ظرفیت های خود را با وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در میان گذاشتند.

استفاده از آیفون و اپل واچ در ارتش کره جنوبی ممنوع شد
ارتش کره جنوبی آیفون را ممنوع کرده است اما به نظر می رسد این ممنوعیت بیش از آنکه 
به دلایل امنیتی مرتبط باشد، با مدیریت تلفن همراه و همچنین حس ملی گرایی مرتبط 
است. طبق اطلاعات موجود این ممنوعیت از مقرهای نیروهای هوایی کره جنوبی آغاز 
شده است. طبق گزارش به دست آمده تمام دستگاه هایی که قادر به ضبط صوت باشند 
و به اپلیکیشن های طرف ثالث اجازه نمی دهند این قابلیت را مسدود کنند، مشمول این 

ممنوعیت می شوند. به طور خاص در این گزارش به آیفون اشاره شده است.
در سندی که ارتش منتشر کرده، آمده است: باید از هرگونه ضبط صدا، نه فقط ارتباطات 
رسمی از جمله جلســات، مکالمات اداری، اعلامیه های تجاری و شکایات و مشاوره با 
مردم، بلکه همچنین ارتباطات غیررسمی مانند تماس های تلفنی خصوصی )در داخل 
ساختمان های نظامی( جلوگیری شود. به گفته منابع آگاه از امر آیفون به طور خاص در 
ارتش ممنوع شده است. اما دستگاه های اندرویدی از چنین ممنوعیتی مستثنی هستند.

البته ممنوعیت فقط شامل آیفون نمی شود و دســتگاه های پوشیدنی مانند اپل واچ را 
نیز در بر می گیرد. به نظر می رسد مشکل از آنجا نشات می گیرد که اپلیکیشن مدیریت 
امنیت دستگاه تلفن همراه سازمان دفاع ملی روی دستگاه های آیفون نمی تواند استفاده 
از میکروفون را مسدود کند. این برنامه در سال ۲۰۱۳ میلادی ارائه شده و تمام افراد ارتش 
از ۲۰۲۱ میلادی ملزم به نصب آن هستند. همچنین در این گزارش به شکایت کاربران از 
نرم افزار و محدودیت های ناهمخوانی آن با توجه به مدل، ساختار و سیستم عامل دستگاه ها 
شکایت داشته اند. به گفته یک مقام ارتشی چنین کاستی هایی روی یک دستگاه اندروید 

با آپدیت نرم افزاری برطرف می شوند.

خودروی هیبریدی پرسرعت مرسدس رونمایی شد
مرسدس بنز یک خودروی هیبریدی نمایش داده که موتوری برقی در قسمت عقب آن 
وجود دارد و در ۲.۷ ثانیه سرعت آن از صفر به ۱۰۰ کیلومتر برساعت می رسد. تاکنون 
هیچ یک از خودروهای سری AMG مرسدس نتوانسته اند سرعت خود را در ۲.۷ ثانیه از 
صفر به ۱۰۰ کیلومتر برساعت برسانند. اما خودروی پرچمدار جدید شرکت به نام ۲۰۲۵ 
S E ۶۳ Mercedes-AMG GT که در حاشیه فرمول یک در شانگهای رونمایی شده، 
چنین قابلیتی را دارد. سیستم هیبریدی پیشرانش این خودرو شامل یک موتور برقی است 
که روی محور عقبی قرار گرفته و یک موتور ۴.۰ لیتری V۸ بی توربو AMG در قسمت جلو 

قرار گرفته که واکنش سریع و قدرت بالا فراهم می کند.
به گفته شرکت ســازنده در خودروی کوپه ۲ برخی از فناوری هایی به کار رفته که در 
 Team Mercedes-AMG PETRONAS F۱ خودروهای مسابقه ای هیبریدی
وجود دارد. عملکرد S E ۶۳ GT سبب شده تا لقب سریع ترین خودروی این برند را بگیرد. 
مدیر ارشد اجرایی مرسدسAMG در بیانیه ای نوشت: موتور ۴ لیتریV۸ در کنار عملکرد 
سیستم هیبریدی سبب شده تا وسیله نقلید به مدل برتر سری خودروهایGT تبدیل شود.
موتور ۴.۰ لیتری V۸ بی توربــو AMG و واحد AMG الکتریــک درایو در خودروی 
S E ۶۳ Mercedes-AMG GT ترکیب می شــود تا ۸۰۵ اسب بخار و گشتاوری تا 
lb-ft ۱۰۴۷ تولید کند. این سیستم تضمین می کند که خودرو در ۲.۷ ثانیه سرعت خود 
را از صفر به ۱۰۰ کیلومتر برساعت برساند. همچنین از لحاظ الکترونیکی حداکثر سرعت 
آن به ۳۲۰ کیلومتر بر ساعت محدود شده است. سیستم پیش رانش الکتریکی نیز ۲۰۱ 
اسب بخار قدرت دارد. یک باتری سبک انرژی موتور برقی را تامین می کند. این سیستم در 
عقب خودرو قرار دارد. موتور برقی به طور مستقیم محور عقبی خودرو را فعال می کند و در 
نتیجه پیش رانش خودرو را هنگام افزایش سرعت بیشتر می کند. البته موتور برقی قدرت 

را به چرخ های جلویی نیز منتقل می کند.

شناسایی بیماری های عفونی با نانوکامپوزیت آراسته به طلا
محققان دانشگاه توهوکو از ذرات پلیمری کامپوزیتی آراسته شده با نانوذرات طلا استفاده 

کردند تا ابزار دقیق تری برای آزمایش بیماری های عفونی ارائه دهند.
در مقاله ای که در مجله Langmuir منتشــر شده است، دانشمندان توضیح دادند که 
بیشتر آزمایش هایی که امروز استفاده می شود مبتنی بر واکنش های آنتی ژن و آنتی بادی 
است. ماده فلورسانس یا پروب ذرات رنگی به آنتی بادی ها وصل می شود تا نتیجه مشخص 
شود. هنگامی که آنتی بادی ها به ویروسی مانند SARS-COV-۲ می چسبند، این پروب ها 
حضور ویروس را اعلام می کنند. استفاده از نانوذرات رنگی به دلیل سادگی در اجرای آن و 

تجهیزات علمی کمی برای انجام آزمایشات بسیار مورد توجه است.
نانوذرات طلا رنگی با ثبات شیمیایی بالا و جذب پلاسمون منحصر به فرد، به طور گسترده 
به عنوان پروب در آزمایشات ایمنی سنجی استفاده می شوند. به گفته محققان، چنین 
موادی دارای تطبیق پذیری بالایی هستند و رنگ های آن ها بر اساس اندازه و شکل تغییر 

می کند. علاوه بر این، سطح آن ها را می توان با استفاده از ترکیبات تیول اصلاح کرد.
در آزمایش های معمولی که از نانوذرات طلا رنگی استفاده می کنند، اغلب باید چگالی 
نوری نانوذرات طلا را تقویت کنند، به طوری که پزشکان بتوانند به راحتی قدرت سیگنال 
تولید شده توسط تعامل بین آنتی بادی ها و ماده هدف را اندازه گیری کنند. با افزایش میزان 
نانوذرات طلا می توان تا حدی سیگنال را بهبود داد اما مقدار بسیار زیادی از نانوذرات طلا 

نیاز است. برای حل این مشکل محققان چیدمان جدیدی از نانوذرات طلا ارائه کردند.
 SORP .را پیشنهاد کردند )SORP( محققان روش جدیدی به نام رسوب خودسازمانده
با حل کردن پلیمرها در حلال های آلی کار می کند. پس از اینکه حلال آلی توسط تبخیر 

حذف شد، پلیمرها با هم جمع می شوند و ذرات ریز را تشکیل می دهند.
هیروشی یابو، یکی از نویسندگان این مقاله می گوید: »با استفاده از پلیمرهای تزئین شده 
با نانوذرات طلا که توسط SORP جمع آوری شده اند، تصمیم گرفتیم ببینیم چقدر در 
تشخیص ویروس آنفولانزا موثر هستند و آیا حساسیت بیشتری در تشخیص واکنش های 
آنتی ژن-آنتی بادی دارد یا خیر. روش ما منجر به چگالی نوری بالاتری نسبت به نانوذرات 
طلا شــد.« یافته های این گروه نشــان داد که می توان از این فناوری در فضای خارج از 

آزمایشگاه نیز استفاده کرد.

اخبار

معاون سازمان صنایع کوچک 
و شــهرک های صنعتی ایران 
گفــت: بنگاه هــا و واحدهای 
صنعتــی فعــال در حــوزه 
تجهیزات پزشکی در صورت 
امضای قــرارداد برای ارجاع نیازهــای فناورانه خود به 
دانش بنیان های این حوزه از حمایت مالی این سازمان 

بهره مند می شوند.
طهمورث لاهوتی اشــکوری در آستانه برگزاری بیست 
و پنجمین نمایشــگاه بین المللی تجهیزات پزشــکی، 
دندانپزشکی، دارویی و آزمایشگاهی- ایران هلث ۱۴۰۳ 
با بیان اینکه ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران از ســازمان های توســعه ای تابعه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است، افزود: این سازمان ضمن 
ایجاد و توسعه شــهرک ها و نواحی صنعتی و فناوری، 
وظیفه حمایت و توسعه صنایع کوچک و متوسط را هم 

بر عهده دارد.
وی اظهار داشــت: با توجه به رسالت ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی در توسعه صنایع به ویژه 
صنایع کوچک و متوســط و همچنین تجمع واحدهای 
صنعتی در حوزه هــای تجهیزات پزشــکی، دارویی و 
بیمارستانی به خصوص در اســتان های البرز و تهران، 
نمایشگاه ایران هلث برای این معاونت از بعُد توسعه بازار 
و توانمندسازی اعضا اهمیت ویژه ای دارد. معاون سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایــران تصریح 
کرد: مطابــق برنامه ریزی های انجام شــده حمایت از 
مجموعه های صنعتی در نمایشگاه ایران هلث به دو شکل 
است،  بخش نخست مربوط به حمایت مالی از واحدهای 
صنعتی مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی است که با 

اخذ غرفه در نمایشگاه مشارکت دارند.
لاهوتی اشکوری ادامه داد: پرداخت بخشی از هزینه های 
ساخت و تجهیز غرفه برای این واحدها از حمایت های 
مالی سازمان در این نمایشــگاه خواهد بود. بخش دوم 
حمایتی نیز در برگیرنده نگاهی جامع به توســعه بازار 
و رفع مسایل فناورانه بنگاه ها اســت. وی یادآور شد: با 
توجه به تعامل مستمر با شــهرک ها و نواحی صنعتی 
متوجه شــدیم که برخی از آنها در یافتــن راه حل ها یا 
برطرف کردن نیازهای فناورانه در فرایند طراحی و تولید 

محصولات جدید با مسائل و مشکلاتی روبه رو هستند.
معاون ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران همچنین اظهارداشت: از این رو رویداد به همرسانی 
واحدهای صنعتی با فناوران و شرکت های دانش بنیان 

حوزه تجهیزات پزشــکی با هدف رفع نیازهای فناورانه 
بنگاه ها و توسعه فناوری برنامه ریزی شده است. در این 
بخش واحدهای صنعتی در صورت عقد قرارداد رفع نیاز 
فناورانه خود با دانش بنیان های حوزه سلامت از حمایت 

مالی شرکت های تابعه این سازمان بهره مند می شوند.
لاهوتی اشکورین گفت: این واحدها می توانند نیازهای 
فناورانه خود را به فن بازار منطقه ای استان تهران ارسال 
کنند تا ضمن مستندســازی، زمینه شناسایی فناوران 
متناســب با نیاز آنها در رویداد فراهم شــود. بیست و 
پنجمین نمایشــگاه بین المللی تجهیزات پزشــکی، 
دندانپزشکی، دارویی و آزمایشگاهی )ایران هلث( از ۲۹ 
اردیبهشت تا اول خرداد سال ۱۴۰۳ در محل نمایشگاه 

بین المللی تهران برگزار می شود.
در همین رابطه در حالی که اکوسیســتم دانش بنیان و 
فناوری کشور سابقه ۱۰ ساله دارد، ولی تاکنون توانسته 
است دستاوردهای چشــمگیری را در کارنامه خود به 
ثبت برساند که از مهمترین عملکرد این حوزه می توان 
به خودکفایی در صنایع استراتژیک نفت و گاز، کاهش 
خروج ارز با تولید محصولات گلوگاهی و تامین تجهیزات 
پزشکی برای درمان بیماران در کشور در شرایط تحریم 

اشاره کرد.
طبق ماده ۱۰ قانون جهش تولید دانش بنیان به منظور 
رونق بازار محصــولات دانش بنیان در مــواردی که به 
تشخیص بالاترین مقام دستگاه اجرایی متقاضی خرید، 
محصول دانش بنیان برای بار اول در کشــور ســاخته 
می شود و دارای مشابه داخلی نباشد، با تأیید کارگروهی 
زیر نظر شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش  بنیان 
موضوع ماده )۲( قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات 
دانش بنیان و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات متشکل 
از نماینده معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، 
نماینده وزارت صنعت، معدن و تجارت و نماینده دستگاه 
اجرایی متقاضی، الزام به برگزاری مناقصه نبوده و موارد 
مورد معامله موضوع این ماده، با مؤسسات و شرکت های 
دانش بنیان، واحدهای فناور مســتقر در مراکز رشد و 
پارک های علم و فناوری، سراهای نوآوری دانشگاه آزاد 
اسلامی، جهاد دانشگاهی و واحدهای خلاق، بدون انجام 

تشریفات قانون برگزاری مناقصات انجام می شود.
در راســتای این ماده قانونی، وزارت علــوم، تحقیقات 
و فناوری موظف اســت سالانه فهرســت شرکت ها و 
مؤسسات دانش بنیان، واحدهای فناور مستقر در مراکز 
رشــد و پارک های علم و فناوری و جهاد دانشــگاهی، 
سراهای نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی و واحدهای خلاق 
و محصولات آنها را به صورت تخصصی و مجزا اعلام کند. 
این ماده فرصتی را بــرای معاونت علمی ایجاد کرد تا از 
طریق ســازوکار »تولید بار اول« در زمینه بومی سازی 

تجهیــزات و فرایندهای گلوگاهی صنایــع اقدام کند. 
این اقدام نه تنها بازاری تضمین شده برای شرکت های 
دانش بنیان را فراهم می کند، بلکه همکاری بین بخش 

صنعتی و دانش بنیان ها را نیز تسهیل خواهد کرد.
بر این اساس نیز در ســال۱۳۹۷ کارگروه تولید بار اول 
با مشــارکت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
و وزارت صنعت تشــکیل و در حمایت تولید بار اول از 
مجموع ۳۸۱ طرح تولید بار اول ارزیابی شده، ۱۲۰ طرح 
به ارزش بیش از ۲۴۳ میلیون دلار مصوب و ابلاغ شده 
اســت. از این تعداد ۹۲ طرح به مرحله قرارداد رسیده 
است و ۲۳ طرح نیز به اتمام رسیده است؛ به نحوی که 
میزان صرفه جویی ارزی حاصل از این قراردادهای تولید 

بار اول حدود ۱۳۵۹ میلیون دلار است.
قانون تولید بار اول، به یک شــرکت دولتی یا خصولتی 
اجازه می دهد که نیــاز خود را از طریق یک شــرکت 
دانش بنیان تامین کند و اگرچه ریسک انجام این پروژه ها 
بسیار بالاست، اما بزرگترین بهره بردار این قانون وزارت 
نفت بوده اســت، به گونه ای که تا کنون ۲۵۰ میلیون 
دلار پروژه ساخت بار اول از ســوی این وزارتخانه ابلاغ 

شده است.
رضا سلطانعلی زاده، مدیر مرکز راهبری ستادهای ویژه 
توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری سهم وزارت نفت از مجموع پروژه های 
تولید بار اول را ۶۰ درصد اعلام کرد و گفت: این وزارتخانه 
همیشه همراه معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
بوده است و در دولت کنونی به جرأت می توان گفت که 
همراه ترین وزیر، معاونین و مدیــران را در وزارت نفت 
داریم. وی با بیان اینکه بیشترین تمرکز پروژه های تولید 
بار اول در بخش صنعت نفت بوده است، اظهار کرد: این 
معاونت آمادگی دارد تا با دریافت نیازهای صنعت نفت و 

بر اساس شرایطی که هر یک دارند، الگویی تعریف کند.
سلطانعلی زاده مشــکل اصلی این شــرکت ها را ابعاد 
کوچک و عدم درگیر شــدن آنهــا در پروژه های بزرگ 
عنوان کرد و یادآور شد: برای رفع این چالش در گام اول 
دستگاه های دولتی متناظر با نفت را درگیر کردیم و در 
گام بعدی، توافقنامه کلی با آنها به امضا رساندیم که طی 
آن قرار اســت ۷ قلم از تجهیزات گلوگاهی صنعت نفت 
از سوی شرکت های دانش بنیان به تولید برسد. در این 
راســتا تاکنون تعداد ۱۱ موافقت نامه و توافق نامه میان 
معاونت علمی و شــرکت های نفتی به امضا رسید. این 
موافقت نامه ها در حوزه های تولید بار اول، اجرای دو مگا 

پروژه و ۴ همکاری در صنعت نفت است.
۵ توافق نامه به امضا رســید که شــامل ۳ تفاهم نامه با 
شــرکت های دانش بنیان و شرکت نفت خیز جنوب و ۲ 
قرارداد بار اول میان شــرکت های دانش بنیان و شرکت 
ملی حفاری ایران می شود. شرکت ملی حفاری ایران ۲ 
قرارداد بار اول پروژه »طراحی و ساخت ابزار حافظه دار 
اندازه گیری دما و فشار درون چاهی با دمای ۱۵۰ درجه 
سانتی گراد و فشار psi ۱۵۰۰۰« و »طراحی و ساخت 
دستگاه کنترل و تحلیل بستن اتصالات لوله های جداری 
چاه های نفت و گاز )جم سیســتم(« را با دو شــرکت 

دانش بنیان منعقد کرد.
همچنین این شرکت ۳ قرارداد تولید بار اول با شرکت 
نفت با عناوین »طراحی، ساخت و ارائه خدمات دستگاه 
 ،»)MPFM( اندازه گیری جریــان چندفازی ســیار
»طراحــی، ســاخت و خدمات رفــع بــاگ نرم افزار 
 Flow( شبیه ســاز جریان چند فــازی در حالــت پایا
Pro(«، »طراحی، نصب و راه اندازی چهار دستگاه پمپ 
چندفازی PerLa ۲۶۰ برای تلمبه خانه چندفازی اهواز 

-۴ « با شرکت های دانش بنیان منعقد کرده است.

توسعه بازار و توانمندسازی بخش فناوری در اولویت است

رفع نیاز فناورانه صنایع با دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

شرکت سوئدی پولســتار)Polestar( یکی از رقبای 
تســلا در بازار خودروهای برقی، اکنون از نخســتین 
موبایل خود رونمایی کرده اســت. قبــل از رونمایی 
تصور می شد موبایل پولستار یک نسخه شبیه سازی 
شده دستگاه میزو۲۱ پرو باشد. در حقیقت نیز موبایل 
پولستار فون و میزو۲۱ پرو ویژگی های یکسانی دارند.

پولستار فون که مجهز به هوش مصنوعی است، دارای 
تراشه اسنپ دراگون ۸Gen۳، قابلیت شارژ بی سیم 
۵۰ وات و با ســیم ۸۰ وات وتنظیمات ۳ تایی دوربین 
پشتی است. دوربین اصلی دســتگاه ۵۰ مگاپیکسل 
است که همراه آن یک دوربین تله فوتو ۱۰ مگاپیکسلی 

و دوربین اولتراواید ۱۳ مگاپیکسلی نیز وجود دارد.
البته نمی توان ادعا کرد ســخت افزار دوربین موبایل 
قدرتمند است اما از سوی دیگر نمی توان انتظار داشت 
موبایلی که یک شرکت خودروسازی برقی معرفی می 

کند، ویژگی های پرچمدار داشته باشد.
نکته متمایز بین پولســتار فون و میــزو۲۱ پرو رابط 
 Polestar کاربری است. موبایل پولســتار با سیستم
Phone OSکار مــی کنــد که در واقع یک نســخه 

از Flyme OS اســت. رابــط کاربری این دســتگاه 
عناصری دارد کــه طراحی آنها مشــابه رابط کاربری 
 Flyme OS .خودروی برقی همین شــرکت اســت
یک سیســتم عامل مبتنی بر اندروید اســت که برای 
 سخت افزارهای شرکت میزو شــخصی سازی شده و 

ارتقا یافته است.
موبایل پولستار فون با چند ویژگی هوش مصنوعی از 
جمله جستجوی تصویر، تولید عکس و خلاصه سازی 

متن با کمک این فناوری اســت و شــباهت زیادی به 
ویژگی های مشــابه در برخی موبایل های هوشمند 
دارد. علاوه بر این ویژگی ها دســتگاه مجهز به قابلیت 
پولستارلینک است تا خودروهای برقی همین شرکت 
را کنترل کند. به این ترتیب کاربران می توانند با کمک 

موبایل وضعیت خودروی برقی خود را رصد کنند.
این موبایل در چین عرضه شده و هنوز مشخص نیست 
در جهان نیز فروخته می شود یا خیر. نسخه این دستگاه 
با ظرفیت۱۶ گیگابایــتRAM و یک ترابایت حافظه 
داخلی در چین ۷۳۸۸ یوان قیمت گذاری شــده که 

معادل ۱۰۲۰ دلار است.

جمینی چت بــات هوش مصنوعی گــوگل احتمالا در 
آینده نزدیک یک به روزرســانی مهــم روی موبایل ها 
دریافت می کند و چند ویژگی جدید ازجمله باکسی برای 
نوشــتن متن روی تصویر یا ویدئو به آن اضافه می شود. 
AssembleDebug کاربری در توییتر، جزییات این 

آپدیت را در اختیار چند رسانه قرار داده است.
PiunikaWeb چشــم اندازی به این ویژگی دریافت 
کرده و عملکرد آن خارق العاده به نظر می رسد. قابلیت 
افزودن باکس برای نوشتن متن، باکس داده های هوش 
مصنوعی را به یک پنجره کوچک شناور در پایین نمایشگر 
موبایل تبدیل می کند که حتی در صورت بسته شدن اپ، 

باز می ماند. به عنوان مثال فرد می تواند هنگام جستجو در 
اینترنت یا کنترل ایمیل هایش با جمینی صحبت کند.

AssembleDebug توانسته هنگامیکه اپ ایکس را در 
موبایلش باز کرده بود، پنجره مذکور را باز و آن را فعال کند. 
ویدئوی دموی او نشان می دهد این پنجره به طور دقیق 
مانند اپ جمینی کار می کند. به طور دقیق تر فرد سوالی 
می پرسد و چند ثانیه بعد پاســخی با ذکر لینک منابع، 
تصاویر و همچنین ویدئوهای یوتیوب ظاهر می شود. البته 
ممکن است نمایش این پاسخ ها، اپی که در زیر آن فعال 

است را تار کند. از سوی دیگر باید به این هم اشاره کرد که 
این باکس چند وجهی است بنابراین فرد می تواند سوال 
را بنویسد، به طور زبانی به هوش مصنوعی دستور دهد یا 

عکسی را آپلود کند.
دیگر تغییرات مهم این به روزرسانی آن است که جمینی 
روی موبایل های اندروید قابلیــت دریافت انواع فایل ها 
در کنار عکس را خواهد داشت. تصاویر نشان می دهند 
که یک آزماینده یک PDF را آپلود می کند و ســپس از 
هوش مصنوعی می خواهد متن داخل آن را خلاصه کند. 

ظاهرا این ویژگی نسخه فعلی جمینی نیز وجود دارد اما 
با فعال کردن آن هیچ اتفاقی نمی افتد. نشــریه اندروید 
اتوریتی تخمین می زند این آپدیت ها مخصوص بخش 
Workspace گوگل یا Gemini Advanced یا هر 

دو آنها باشد.
 )Select Text(دومین ابزار جالب قابلیت گزینش متن
است. در حال حاضر اگر کاربر بخش کوچکی از یک متن 
را بخواهد در جمینی کپی کند، باید تمام آن را کپی کند. 
اما قابلیت گزینش متن این چالش را برطرف می کند و به 
فرد اجازه می دهد بخش خاصی از یک خط یا پاراگراف 

را کپی کند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: سه بار درخواست 
رفع فیلتر گوگل پلی را به کارگروه ارائه دادیم اما اکثریت 
در این کارگروه با اعضای دولتی نیست. عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری ارتباطات در حاشیه جلسه هیات 
دولت در جمع خبرنگاران گفت: اکنون بیش از ۷ میلیون 
خانوار و بیش از یک سوم کشور تحت پوشش قرار گرفته 
است و هدفگذاری ما این است که امسال حداقل به ۱۴ 

میلیون خانوار تحت پوشش برسیم.
وی ادامه داد: هدفگذاری دیگری که کرده ایم این است که 
حداقل دو میلیون از این خانوارها، مشترک و متصل شوند 

در حال حاضر حدود نیم میلیون خانوار متصل هستند و 
حدود ۴۰۰ نفر فقط فیبر می گیرند برخی هم روی فیبر 
وی دی اس ال گرفته اند اما مشترکین فیبر امسال حداقل 

۴-۵ برابر خواهد شد.
زارع پور بیان کرد: هدفگذاری که کرده ایم کار بســیار 
سختی است فرض کنید در طی ۱۰ سال ۴۰۰ – ۵۰۰ 
هزار نفر و ما می خواهیم طی یکسال این را ۵ برابر کنیم که 
انشاالله این اتفاق با همکاری خوب شهرداری ها، مسئولین 

محلی در شهرها و مردم رقم خواهد خورد. وی درخصوص 
ماهواره گفت: امسال برنامه ریزی هایی فراوانی درخصوص 
ماهواره ها انجام داده ایم که هم در ساخت ماهواره و هم در 
پرتاب، رویدادهای فضایی متعددتری را نسبت به سال 
گذشته داشته باشیم که ظرف یکی دو ماه آینده اولین 
رویدادها هم در مورد رونمایی از ماهواره های جدید و هم 

پرتاب آنها اتفاق خواهد افتاد.
وزیر ارتباطات دربــاره رفع فیلتر گوگل پلی گفت: دو بار 

درخواست رفع فیلتر گوگل پلی و بار ســوم هم قبل از 
عید این درخواســت را به کارگروه ارائه دادیم و قرار شد 
بررســی مجدد صورت بگیرد امیدواریم در جلسه آتی 
هفته آینده دوستان همراهی کنند که این اتفاق بیفتد. 
زارع پــور تصریح کرد: کارگروه ۱۲ بــه اضافه یک عضو 
دارد ، ۱۲ عضو که صاحب رای هســتند و مرکز ملی هم 
سیزدهمین عضو است وزارت ارتباطات هم یک عضور از 
این ۱۳ عضو است، ۶ رای هم دولت دارد و عملا اکثریت 
 در این کارگروه با اعضای دولتی نیســت و باید جمعی 

تصمیم گیری شود.

محقق ایرانی دانشگاه استنفورد با همکاری بنیاد علم ایران 
روشی را برای مدیریت و کنترل شبکه های مخابراتی با 
هدف بهینه سازی مصرف انرژی در دستگاه های مخابراتی 

را توسعه داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، حسین خلج دانش آموخته دانشگاه 
استنفورد آمریکا و مجری طرح گفت: در سال های اخیر و 
با توجه به افزایش حجم اطلاعات در شبکه های مخابراتی 

به کارگیری بهینه و هوشمند ساختارهای نوین بیش از 
پیش مورد نیاز است. بر همین اساس عملًا هیچ شبکه 
مخابراتی را نمی توان یافت که بتواند بدون به کارگیری از 

این ساختارها به صورت کارا سرویس ارائه کند.
وی افزود: در این طرح، یک کانال چنــد کاربره در نظر 
گرفته می شود که در آن قابلیت همکاری میان گره های 

شبکه وجود دارد. این شبکه از طریق یک شبکه وسیع تر 
به ساختار مرکزی شبکه متصل می شود. همچنین در این 
شبکه ها مشخصات بده بستان میان نرخ ارسال در کانال و 

بار ارتباطی در شبکه پشتیبان ارائه می شود.
خلج ادامه داد: بل روش های متمرکز برای انجام همکاری، 
تمامی اطلاعات در یک گره تجمیع شــده و گره مذکور 

به پردازش کل داده ها می پــردازد. علاوه بر موارد گفته 
شده، کنترل از طریق این شبکه ها هم از اهمیت خاصی 

به خصوص در شبکه های نسل پنجم برخوردار است.
وی اضافه کرد: در این طرح به بررسی ساختارهای نوین 
به کارگیری شبکه های این حوزه پرداختیم. کاربردهای 
این حوزه به صورت زیربنایی، هم ساختارهای ابری موبایل 
و هم ساختارهای سلولی را که در نسل های ۵ و مابعد آن 

مطرح می شوند، شامل می شود.

رقیب تسلا موبایل هوش مصنوعی عرضه کرد

هوشمصنوعیگوگلرویموبایلکارآمدترمیشود

زارعپور:بهزودیماهوارههایجدیدرونماییمیکنیم

بهبودشبکههایمخابراتیبامدیریتهوشمندمحققایرانی

فناوری و 
اطلاعات
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کشاورزي

پنبـــــه يكي از محصــولات عمده 
كشاورزي، صنعتي و بازرگانـي جهان 
و مهم تريـــــن و باارزش ترين الياف 
طبيعي، منبع الياف و منشــأ غذايي 
با ارزش براي انســان و دام است. اين 
محصول به دليــل ارزش افزوده و اشــتغال بالايي كه ايجاد 
مي كند، نقش مهمي در توسعه اقتصادي كشورها ايفا مي كند. 
جايگاه اين محصــول در بين توليدات بخش كشــاورزي از 
يك ســو و نقش تعيين كننده آن در درآمدهاي ارزي از سوي 
ديگر به گونه اي بوده اســت كــه در گذشــته از آن به عنوان 
»طلاي سفيد« يادشده چرا كه تا چند سال قبل، پنبه يكي از 
مهم ترين كالاهاي صادراتي غيرنفتي به شمار مي رفته است. 
به گفته برخي از كارشناســان، اين محصول، مهم ترين گياه 
صنعتي دو منظوره جهان است كه در 79 كشور جهان موجب 
اشتغال بيش از ميليون ها نفر در صنايع الياف و روغن شده و 
در ميان دانه هاي روغني جهان بعد از سويا مقام دوم را به خود 
اختصاص داده است اما توليد طلاي سفيد كشور طي دو دهه 
گذشــته به دلايل مختلف با كاهش قابل توجهي روبه رو بوده 
به گونه اي كه توليد پنبه از 250 هزار تن در ســال 1354 به 

حدود 60 هزار تن در سال 91 كاهش داشته است. 
 آمار نشــان مي دهد تا ســال 1380 كارخانجات بزرگ ترين 
خريدار پنبه كشور از كشاورزان بودند اما در سال هاي بعد از 
80 به دليل افت قيمت جهاني پنبه، صنعت نساجي اقدام به 
واردات بي رويه پنبه با قيمت پايين كرد كه اين كار خسارات 
جبران ناپذيري بــه توليدكنندگان پنبــه وارد كرد. برخي از 
كارشناسان معتقدند كه از سوي ديگر بالا بودن هزينه توليد 
محصول پنبه در مراحل داشت و برداشت يكي ديگر از عوامل 
كاهش در سطح زير كشت پنبه است. خبرگزاري مهر از قول 
مسئولان محلي در اســتان گلســتان عنوان كرده است كه 
28 كارخانه پنبه پاك كني در اين اســتان تعطيل شده اند و 
تعطيلي اين كارخانه ها آمار اشــتغال مفيــد و مولد را در اين 
استان پايين آورده است. اين درحالي بود كه استان گلستان 
هميشه به عنوان يكي از مراكز عمده توليد محصول استراتژيك 
پنبه مطرح بوده است. در همان سال اعلام شد كه بسياري از 
كارخانه هاي پنبه پاك كني تبديل به پاركينگ يا انبار شده اند 
و نبود ماشين آلات مناسب كاشت، داشت و برداشت محصول 
پنبه و كشت سنتي آن موجب شده كه كشاورزان تمايلي به 

كاشت پنبه نداشته باشند. با اين وجود حدود يك سال است 
كه به طلاي سفيد اندك اندك اهميت داده مي شود و طرح ها 
و برنامه ها حاكي از آن است كه سطح زير كشت پنبه افزايش 
خواهد يافت و با ازدياد كارخانه هاي پنبه پاك كني در نظر است 
كه بار ديگر طلاي سفيد در صنعت، اقتصاد و كشاورزي كشور 

جايگاه راستين خود را پيدا كند. 

    كاهش توليد پنبه در سال جاري 
علي مظفري؛ رئيــس هيات مديره اتحاديــه پنبه و دانه هاي 
روغني ايران درباره وضعيت كشــت و پيش بينــي از ميزان 
برداشــت پنبه، در ســال 93 بــه »كســب و كار« مي گويد: 
امسال نســبت به ســال 92 كاهش توليد وجود داشته است 
و اين درحالي است كه در ســال 92 نسبت به سال 91 حدود 
15درصد افزايش توليد وجود داشته است. دليل اصلي كاهش 
توليد پنبه در سال جاري به اعتقاد مظفري هزينه هاي كاشت، 
داشت و برداشت آن است كه بسياري از كشاورزان را به سمت 
كشت هاي جايگزين سوق مي دهد كه هزينه كمتري دارند. به 
گفته رئيس هيات مديره اتحاديه پنبه، توليد پنبه در مقايسه 
با توليد ساير محصولات كشــاورزي مشقت و سختي زيادي 
دارد و برخلاف ساير محصولات كشاورزي كه كشت مضاعف 
پاييزه و زمستانه اين محصول وجود دارد فاقد كشت مضاعف 
است. وي معتقد است: توليد اين محصول با توجه به سختي 
و طولاني بودن زمان توليد و هزينه هاي بالا براي كشــاورز به 
لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نيست، ضمن اينكه در اغلب 
كشورهاي دنيا براي توليد اين محصول يارانه پرداخت مي شود 

اما در كشور ما يارانه اي به توليد آن اختصاص نمي يابد. 

     كشاورزان توان خريد كمباين ميلياردي را ندارند 
 به گفته مظفري در ســال جاري نيز تنها 110 هزار هكتار از 
اراضي كشور زير كشت پنبه رفته كه انتظار مي رود 210 هزار 
تن وش پنبه و در نهايت 70 هزار تن پنبه محلوج به دست آيد. 
او عمده ترين دليل بالا بودن قيمت تمام شــده پنبه را هزينه 
برداشت آن مي داند كه سهم 30درصدي در قيمت تمام شده 
دارد ضمن اينكه به دليل سخت بودن كار، بسياري از كارگران 
تمايل به اين كار ندارند و گفته مي شود در سال هاي گذشته 
بيشــتر كارگران افغان به اين كار اقدام مي كرده اند. او قيمت 
هر دســتگاه كمباين كششــي پنبه را 450 ميليون تومان و 

غيركششــي آن را يك ميليارد تا 1/2 ميليارد تومان عنوان 
كرد كه طبعا از توان كشاورزان خرده پاي پنبه كار خارج است. 

    نرخ خريد تضميني پنبه 
اين كارشناس درباره محصول استراتژيك پنبه كه در سال هاي 

اخير بي توجهي زيادي به آن انجام گرفته است، معتقد است 
كه نرخ تضميني خريد پنبه در شــرايط كنوني بسيار پايين 
اســت به طوري كه نرخ خريد تضميني ســال 93 براي پنبه 
2200 تومان است كه با توجه به هزينه هاي توليد اين قيمت 

مناسب نيست. 

وي در ادامــه با تاكيد بر ايــن موضوع كه با توجــه به پايين 
بودن اين قيمت وزارت جهاد كشــاورزي خواســتار افزايش 
آن شده اســت، مي گويد: براي برون رفت از وضعيت كنوني، 
 قيمت خريــد تضميني پنبه بايــد به 3 برابر ميــزان كنوني

 افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازعدمتمايلكشاورزانبهكاشتپنبهگزارشميدهد

روزگار سياه طلاي سفيد ايران 

كارشناســان بخش اقتصاد كشــاورزي بر اين باورند 
كــه توليدكنندگان محصــولات كشــاورزي، حتي 
توليدكنندگان سنتي اين بخش قيمت محصولات را 
به عنوان مهم ترين عامل در تصميم خود براي انتخاب 
نوع و ميزان كشت محصولات مختلف ارزيابي مي كنند. 
يكي از راه هاي تعيين قيمت محصولات كشاورزي، اعلام قيمت تضميني دولت 
است كه اينك، چند سالي است درباره بعضي محصولات كشاورزي از جمله برنج 
اجرا مي شود. »خريد تضميني« راهي براي ساماندهي بخشي از مشكلات بازار 
است اما بحث خريد تضميني محصولات كشاورزي زماني مطرح مي شود كه 

محصولي به صورت عادي با قيمت مناسب در بازار به فروش نرسد. 
البته دولت با اين اقدام از توليد كنندگان اين نوع محصولات حمايت مي كند و 
نتيجه اين راهكار، ثبات بازار و اطمينان كشاورزان براي استمرار توليد است و 
چند سالي است كه دولت اين سياست را در زمينه برخي محصولات كشاورزي 
به مرحله اجرا درآورده است. خريد تضميني يك قيمت كف است يعني قيمتي 
است كه به كشــاورزان اين امنيت خاطر را مي دهد كه چنان چه به هر دليلي 
بازار شرايطي داشته باشد كه در آن شــرايط نتواند محصول خود را به قيمت 
مناسب عرضه كند يعني قيمتي كه هزينه تمام شده آن با يك درصد سود به طور 
مشخص از سوي دولت قابل خريد است، برايش تامين مي شود. چنان چه بازار در 
شرايطي قرارگيرد كه قيمت ها بخواهد به نحوي افزايش يابد كه باعث اختلال 
در بازار شود، دولت مي تواند با عرضه اين محصول خريداري شده بازار را كنترل 
و جلو نوســانات بي رويه بازار را بگيرد. كارشناسان مي گويند كه دولت همواره 
مي تواند از طريق خريــد تضميني برنج، كشــاورزان را راغب كند محصولات 
خاصي كه بيشتر موردنياز كشور هستند، كشت كنند مثل ارقام پرمحصول كه 

مي توانند قوت اكثريت مردم را تامين كنند. 

  بازار برنج از ركود خارج مي شود
همزمان با اعلام نرخ خريد تضميني برنج برخي كارشناسان در اين زمينه اعلام 
نظر كردند. برخي مانند حسين صفايي، مديرعامل تعاون روستايي موافق خريد 
تضميني برنج توسط دولت است چنانچه باور دارد كه خريد توافقي، بازار برنج 
را از ركود خارج كرد. استقبال از خريد توافقي در اســتان مازندران نسبت به 
ساير استان هاي شمالي بيشتر بوده است. به حاشيه راندن دلالان و سوداگران 
بازار برنج به گفته مديرعامل تعاون روســتايي از ديگر نكات مثبت خريداري 

تضميني برنج است. 

  زمان مناسب
زمان اعلام نرخ خريد تضميني محصولات كشاورزي از ديد برخي كارشناسان 
اين حوزه مي تواند تاثير زيادي بر ميزان توليد آن محصول داشته باشد. چنانچه 
اعلام بي موقع و نامناســب نرخ هاي تضميني كشــاورزي در سال هاي اخير 
ضررهاي جبران ناپذيري بر پيكره توليد وارد كرده است. شمس الله شريعت نژاد، 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، معتقد است كه قيمت 
تضميني برنج بايد در فصل زمســتان و قبل از شروع فصل زراعي اعلام شود و 
انجام اين كار در فصل تابســتان به افزايش توليد منجر نمي شود. به گفته اين 
نماينده مجلس، دولت بايد قيمت تضميني برنج را آخر هر سال و قبل از شروع 
فصل زراعي اعلام كند تا برنج كاران به استناد آن براي كشت برنامه ريزي كنند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد در مجلس شوراي اسلامي در گفت  وگو 
با فارس، با بيان اينكه شــاليكاران بايد قبل از اينكه اقدام به كشت برنج كنند 
بدانند تعهد دولت در قبال اين كشت چيســت و با چه قيمتي توليدات آنها را 

خريداري مي كند، مي گويد: بر اساس 
اعلام به موقع قيمت تضميني برنج كاران 

نوع برنجي كه مي خواهند بكارنــد را انتخاب و 
اقدام به كشت مي كنند بنابراين اعلام قيمت تضميني 

در تابستان بسيار اشتباه است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام 
پرمحصول حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد. به گفته شريعت  نژاد، 
تعيين قيمت تضميني در شهريور بسيار زود است و اين كار بايد زماني انجام 
شود كه كشاورز مي خواهد بذر محصول را تهيه و براي توليد برنامه ريزي كند 

كه بهترين زمان براي اين كار پايان هر سال يعني فصل زمستان است. 

  زمستان فصل مناسبي است
جميل عليزاده شايق، دبير انجمن برنج كشور نيز در گفت وگو با »كسب وكار«، 
اعلام شهريورماه به عنوان ماه خريد تضميني برنج را اقدامي اشتباه مي داند و 
بر اين باور است كه قيمت تضميني بايد دهه دوم بهمن ماه تعيين شود. به گفته 
وي يكي از راه هاي حمايت از توسعه كشت اين ارقام خريد تضميني آنهاست 
يعني ما قيمتي براي خريد آنها تعيين كنيم تا كشــاورز به كشــت محصول 

تشويق شود كه دبير 
انجمن برنج ايــران اين نرخ 

مناسب نمي داند. تعيين شده را 
وي با بيان اينكه قيمت تضميني سال 93 در  شهريورماه سال 92 تعيين شده 
است، مي گويد: تعيين قيمت در شهريور 92 براي خريد محصول در شهريور 
93 ايرادات زيادي دارد از جمله اينكه تورم در اين ميان ناديده گرفته مي شود 
به عنوان مثال شهريور سال گذشته قيمت برنج شيرودي را 2 هزار و 700 تومان 
تعيين كردند در حالي كه اگر هم اكنون در خيابان هاي شمال گشتي بزنيد اين 

برنج را كمتر از 4 هزار و 500 تومان به شما نمي فروشند. 
شايق معتقد است كه ظاهرا قيمت تضميني اعلام شده براي اين كار با روشي 
بسيار اشتباه انجام شده است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام پرمحصول 
حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد در غير اين صورت كشاورزان 

حتي يك گرم از محصول شــان را با 
اين قيمت ها نمي فروشند. 

  برنج وارداتي رقيب قيمتي برنج داخلي
دبير انجمن برنج ايران با بيان اين مطلب كه برنج وارداتي 
از نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيســت، می گويد: مــردم ترجيح مي دهند 
برنج را با قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت 
خريداري برنج وارداتي كشيده شوند. به گفته جميل عليزاده برنج وارداتي از 
نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيست؛ اما از نظر قيمت رقيب جدي براي برنج 
داخلي محسوب مي شود. وي بر اين باور است: مردم ترجيح مي دهند برنج را با 
قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت خريداري 
برنج وارداتي كشيده شــوند و همين امر دليلي براي تلنبار شدن برنج در انبار 
كشاورزان شده است. عليزاده شايق، با اين اشــاره كه دولت براي رفع مشكل 
كشــاورزان قيمت توافقي را مطرح كرده اســت كه ادامه می دهد اين قيمت 
توافقی با استقبال كشاورزان روبه رو شده است و تاكنون بيش از 4 هزار تن برنج 

به صورت توافقي از كشاورزان خريداري شده است. 

نوشداروپسازمرگسهراب

تابستان فصل خريد تضميني برنج نيست



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3019 شنبه 8 اردیبهشت ماه1403

سبک 
زندگی

تعطيلات، جاده هاي شــمال كشــور 
را مــي آزارد. تعطيلات كه مي رســد 
جاده هاي كشور به مسير شمال دچار 
ترافيكي ســنگين مي شــوند. گاهي 
بارندگي در جاده هاي شــلوغ موجب 
تصادف مي شود و گاهي هم ســرعت هاي غيرمجاز، اما با همه 
اين مشكلات همچنان يكي از شلوغ ترين جاده ها در تعطيلات، 

جاده هاي شمال است. 
موقعيت گردشگري شمال ذهن خيلي ها را از زيبايي هاي ديگر 
كشور دور كرده است و براي بسياري هم گرچه ايران به عنوان 
كشوري چهار فصل با جاذبه هاي طبيعي متفاوت، شناخته شده 
است اما بخش زيادي از مردم شهرهای شمالی كشور را براي 

تعطيلات انتخاب مي كنند. 
يكي از دلايل اين وضعيت مي تواند اين باشد كه نتوانسته ايم 
تصوير گر موقعيت ويژه گردشــگري شــهر هاي ديگر باشيم 
و همين امر موجــب اهمال و بي توجهي به جاذبه هاي ســاير 
شهرهاي كشور و نابرابري در تعداد گردشگري استان ها شده 

است. 
اين در حاليست كه جاذبه هاي گردشگري در همه نقاط كشور 
تنوع خاص خود را دارد و نبايد با انحصار و محدود كردن آن به 
شهر و قسمتي از كشور هم مشكلات مردم آنجا را با ترافيك هاي 
سنگين و عبور و مرور هاي پي در پي بيشتر كرد و هم موجب به 
فراموشي سپردن ساير جاذبه هاي گردشگري در كشور و عدم 

رسيدگي به آنها شد.
 يكي از شهروندان در اين زمينه مي گويد: با اينكه ايران كشوري 
با فضاهاي طبيعی گوناگون است اما بعضي از زيبايي هاي آن در 

ذهن مردم ناشناخته مانده است. 
بعضي از هموطنان ساكن شمال كشــور هم گرچه اين تاثير 
مثبت گردشگري در شمال را انكار نمي كنند اما معتقدند كه 
هجوم جمعيت در تعطيلات و شلوغي شــهرهاي شمال هم 
مردم را در فصل تعطيلات كلافه كرده اســت و هم در بعضي 
موارد باعث به هم ريختن نظم فضاي سبز و محيط پارك ها و 

جنگل ها شده است.
 آنها اعتقاد دارند شلوغي شهرهاي شمالي در هنگام تعطيلات 

انگيزه خيلي ها را هم برای رفتن به آنجا كم مي كند. 
يكي از شــهروندان، ميزان تبليغات رســانه اي برای نمايش 

زيبايي هاي طبيعي شهرهاي مختلف ايران را برابر نمي داند و 
مي گويد: اگر هم تبليغات و هم اقدامات لازم براي به چشم آمدن 
جاذبه هاي طبيعي همه شــهرهاي ايران، فراهم شود، ميزان 
گردشگري در نقاط مختلف به حد تعادل خواهد رسيد و برابري 

در تقسيم آن هم رعايت خواهد شد. 
 وي بيان مي كند: در حالي كه بعضي از شــهرهاي كشــور از 
نظر زيبايي هاي طبيعي بسيار غني هستند اما نه نامي از آنها 
در فهرست گردشــگري به ميان مي آيد و نه اقدامي براي آنها 

صورت مي گيرد. 
علي رفيعي، كارشناس گردشــگري در اين زمينه مي گويد: 
بيشتر گردشگران كه به شمال كشور سفر می كنند، گردشگران 
داخلي هستند و گردشگران خارجي بيشتر به نقاط كويري و 
مناطقي مي روند كه از قبل با شناخت ويژه نسبت به آن، اقدام 

كرده اند. 
 رفيعي مي گويد: البته جدا از طبيعت شمال و سرسبزي هايي 
موجود در آن، مهم ترين عامل در جذب گردشــگر، نزديكي 
آن به تهران به عنوان پايتخت كشــور اســت كه نبايد ما را از 
جذابيت هاي نقاط طبيعي در ساير شهرهاي كشور غافل كند. 
 ايشان مي گويد: كشور ما به دليل چهار فصل بودن و قرار گرفتن 
دو رشته كوه زاگرس و البرز در آن، طبيعتي جذاب و خاص در 
همه نقاط كشور به وجود آورده است كه بايد براي همه مردم 

آن را ترسيم كرد. 
وي ادامه مي دهد: البته تبليغات رسانه اي در اين مورد بي تاثير 

نبوده است.  
بايد هم تلويزيون هم راديو وهم ساير رسانه ها براي تبليغات برابر 
مناطق ايران قدم بردارند. هر نقطه از كشور خاصيت و جذابيت 
خاص خودش را دارد كه متاسفانه نتوانسته ايم به معرفي آنها 
بپردازيم و مهم ترين كار در اين رابطه به كارگيري ابزارهاي نوين 
اطلاع رساني و تبليغ است مثلا توسط سايت هاي گردشگري، 

نقاط مختلف سراسر كشور را به مردم معرفي كنيم.  
رفيعي ادامه مي دهد: بايد آموزش هاي لازم در گردشــگري را 
به همه داد تا مثل شهرهای شمال نشود كه گردشگران باعث 
نابودي گونه هاي گياهي، آسيب به جنگل ها، شكار پرندگان و... 
شده اند و گردشگري منجر به ساخت و سازهاي غيرمجاز مثل 

ويلا سازي و ساخت و ساز در كنار دريا شده است.
 از نمونه مكان هاي گردشگري در ايران مي توان به اين موارد 

اشاره كرد: آبشار شــوي در شهر سردشــت از توابع دزفول، 
چشــمه هاي باداب سورت در شهرستان ســاري، دشت هاي 
شقايق كالپوش در استان ســمنان، تخت سليمان در استان 
آذربايجان، آبشــار بيشــه در استان لرســتان، جزيره هنگام 
در جنــوب جزيره قشــم، چشــمه هاي گل افشــان چابهار 

دراســتان   سيســتان وبلوچســتان، ســواحل زيباي خليج 
فارس در بنــدر عباس، ميــدان امير چقماق در يزد، آبشــار 
مارگون در فارس، آبشار ســولك در آذربايجان غربي، غار كنا 
تاريكه در ايــلام، رودخانه زاب در كردســتان، تنگ مهريان 
در كهگيلويه و بويراحمد، آســياب هاي مارم در بندر عباس، 

مشتاقيه در كرمان، آب انبار خراســان، گنبد نمكي جاشك 
در بوشــهر، ســراب نيلوفر در كرمانشــاه، گنجنامه همدان، 
 دهكده حيــات طبيعــت در قزوين، آبشــار دره عشــق  در 
چهار محال و بختياري، باغ فين در كاشان و كاروانسراي  دير 

گچين در قم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

جاذبه هاي فراموش شده گردشگري 

مي گويد دو سال اســت دندانش خراب 
شده، نه پول كشيدن آن را دارد و نه هزينه 
ترميمش را. به همين دليل پس از مصرف 
قرص هاي مكرر مسكن مجبور شده با آن 
قسمت از دندان هايش كه دندان پوسيده 
ندارند غذا بخورد و بخشــی از دندان هايش بدون استفاده بماند. او 
می گويد: »با اينكه هر روز قســمتي از دندانم به علت پوســيدگي 
در دهانم مي افتد اما هزينه حداقــل 600 و 700هزار تومانی ترميم 
دندانم را ندارم.«  شنيده است اين كار به دندان ها آسيب مي زند اما 
راه ديگري ندارد جز اينكه اين شرايط را تحمل كند يا اينكه خود را به 
دست جراح هاي بدون مهارت بدهد و دردها و مشكلات بعد از آن را 
تحمل كند. او می گويدتجهيزات دندانپزشكي گران است. هزينه بالاي 
دندانپزشكي يكي از دغدغه هاي اين روزهاي افراد و خانواده هاست. با 
وجود اينكه تبليغات و آموزش هاي لازم در زمينه دندانپزشــكي در 
كشور صورت مي گيرد اما براي هزينه هاي بالاي پزشكي و خدمات آن 
اقدام جدي صورت نگرفته است. در حال حاضر دندانپزشكي يكی از 
پرهزينه ترين خدمات است و بيش از 91 درصد هزينه دندانپزشكي 
از جيب مردم مي رود. خانم جواني در گفتگو با »كسب وكار« در اين 
زمينه مي گويد: به نظر من اگر دندانپزشــكان ما به جاي تجهيزات 
لوكس و تشريفاتي دندانپزشكي و مطب هاي شيك كار دندانپزشكي 
را با وسايل ارزان انجام دهند هم افراد بيشتري به آنها مراجعه مي كنند 
و هم در تامين مخارج دندانپزشكي مشكل كمتري خواهند داشت. او 
ادامه مي دهد: مثلا در كشورهاي ديگر در مغازه هاي كوچك و ساده با 
روش هاي سنتي هم درمان دندان صورت مي گيرد و اين امر به تسريع 
خدمات دندانپزشكي مي انجامد اما در كشور ما دندانپزشكان گويي 

مجبور به تحميل وسايل گران قيمت به مطب خود هستند. 
او ادامه مي دهد: چند وقت پيش مجبور شدم 700هزار تومان از حقوقم 
كه كلا 900هزار تومان بود را براي ترميم يك دندانم بدهم در حالي 
كه دندانپزشك گفت: اگر بقيه دندان هاي پوسيده ام را بخواهم درمان 
كنم بايد 10 ميليون پول پرداخت كنم. اين خانم جوان ادامه مي دهد: 
اگر درد دندان نبود حتما آن يك دندان را هم ترميم نمي كردم چون 
به حقوق يك كار پاره وقت براي هزينه هاي معمول زندگي ام نياز دارم. 

كشيدن دندان هم هزينه دارد
هزينه بالاي ترميم دندان ها موجب شده در موارد زيادی افراد به جای 
ترميم، دندان خود را بكشد و با تكرار اين كار براي سنين بالاتر ديگر 
دنداني نداشته باشــد. گاهي يك ميليون و گاهي 700 هزار تومان و 
مبالغي كه از پس درآمد بسياري بر نمي آيد. حتي براي كشيدن يك 
دندان حداقل 45هزار تومان لازم است. استفاده مكرر از قرص هاي 
مسكن، تحمل دردهاي شديد دندان و صبر كردن تا زمان پوسيدگي 
و افتادن دندان چاره كساني است كه از پس حتي هزينه كشيدن يك 

دندان هم بر نمي آيند. 

تعرفه هاي بالا
محمد ضابطي طرقي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
گفتگو با »كســب وكار« مي گويد: اكنون كه تلاش هايي براي تحت 
پوشش قرار دادن خدمات دندانپزشكي صورت مي گيرد شامل خدمات 

ارزان و جزئي است كه چندان كمكي به مردم نمي كند. به عنوان نمونه 
كشيدن دندان است كه ما به جاي اينكه سعي كنيم كار به آنجا نرسد، 
با تعويق خدمات بيمه اي براي دندانپزشكي اينگونه موارد را در جامعه 
افزايش داده ايم. اگر ما از همان ابتدا ايــن كار را مي كرديم نيازهاي 

دندانپزشكي مردم به هزينه هاي بالا نمي رسيد. 
ضابطي با اشاره به جمله »پيشگيري بهتر از درمان است«، مي گويد: 
اگر از همان ابتدا و زماني كه افراد در سن كمي قرار دارند به آنها خدمات 
دندانپزشكي تحت پوشش بيمه ارائه مي داديم، فرد از همان سن 2و 
يا 3سالگي با ديدن هر مشكلی به پزشك مراجعه می كرد و كارش به 
مشكلات بزرگ تر و هزينه هاي بيشتر نمي رسيد. مثلا بعضي از افرادي 
كه لوزه سوم دارند در آينده دچاره مشكل نامنظمي و نامرتبي دندان ها 

مي شوند، كه اگر مشكل لوزه آنها در سن كم حل شود، با اين موضوع 
روبه رو نمي شوند. 

ضابطي ادامه مي دهد: دندان جزو مهمي از بدن انســان اســت كه 
مشكلات آن هم در حوزه سلامت و هم در زيبايي قابل بررسي است. 
علاوه بر پوسيدگي دندان و عفونت هاي ناشــي از آن، نامرتب بودن 
دندان ها هم سلامت دندان را به خطر مي اندازد. بسياري فكر مي كنند 
مرتب كردن دندان ها تنها به زيبايي دندان مربوط است در حالي بر 
سلامت دندان هم اثر منفي خواهد داشت و باعث پوسيدگي تدريجي 
دندان مي شــود. تعرفه هاي بالاي دندانپزشكي و بيمه نبودن بخش 
عمده خدمات باعث شده يكي از بالاترين آمارها را درباره پوسيدگي و 
خرابي دندان داشته باشيم. در حال حاضر هزينه ترميم دندان با سطح 

درآمد خانواده ها فاصله بسيار زيادي دارد. همين باعث شده كه خانواده 
هزينه هاي دندانپزشكي را از سبد هزينه ماهانه خود حذف كنند و به 
مسكن يا نهايتا كشــيدن دندان هايي كه امكان ترميم آنها با هزينه 

بيشتر وجود دارد، بسنده كنند. 

پوشش بيمه برای خدمات ارزان 
شركت هاي بيمه با لوكس تلقي كردن بيشتر خدمات پزشكي مربوط 
به دندانپزشكي، مردم را در بازار ســلامت دهان و دندان و مقابله با 
بيماري هاي مرتبط با آن تنها گذاشــته اند. علاوه بر آن تعرفه هاي 
دندانپزشكي در اين كشور تابع هيچ ضابطه خاصي نيست، حتي در 
يك شهر مانند تهران، از جنوب تهران كه حركت كنيد همزمان با زياد 

شدن ارتفاع، تعرفه دندانپزشكي نيز بالا مي رود؛ هرچند آن هم روال 
مشخصي ندارد. بعضي از تعرفه هاي دندانپزشكي در بخش دولتي به 
اين شرح است: ويزيت و معاينه عمومي11هزار تومان، راديوگرافي 
7هزار تومان، بيرون آوردن دندان از 27تا185هزار تومان، باز كردن 
آبســه 15هزار تومان و ترميم دندان از 120تا800هزار تومان است. 
تعرفه خصوصي هم بدين شرح است: ويزيت دندانپزشك عمومي: 
19هزار تومان، ويزيت دندانپزشك متخصص 30هزار تومان، بيرون 
كشيدن دندان 63تا75هزار تومان، راديوگرافي از 14تا37هزار تومان، 
شكستگي هر فك 350تا400هزار تومان، باز كردن آبسه داخل دهاني 
45تا120هزار تومان، در آوردن دندان هاي نهفته 220هزار تومان و 

درمان ريشه دهان 225تا420 هزار تومان. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

هزينه هاي نجومي دندانپزشكي 
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اصناف

نوسان هاي قيمت طلا ظرف سال هاي 
گذشته همواره به عنوان يك دغدغه 
اقتصادي براي بسياري از شهروندان 
مطرح بوده اســت چراكــه اين فلز 
گران بها از اهميت ويــژه اي نزد آنان 

برخوردار است. 
اهميتي به كه به زعم بســياري از كارشناسان و تحليل گران 
به قابليت تبديل طلا به پول نقد گره مي خورد و بر اين اساس 

خانواده ها مي توانند به رفع نياز خود اقدام كنند. 
در همين رابطه رئيس اتحاديه كشــوري طلا و جواهر درباره 
وضعيت طلا در گفتگو با »كســب وكار«، توضيحاتي به اين 
شكل مطرح كرد: با توجه به شــرايط ركودي كه در بازارهاي 
بين المللي حاكم شد، مي توان پيش بيني كرد ميزان ارزآوري 

صادرات غيرنفتي به واسطه صادرات طلا افزايش بيابد. 
محمد كشتي آراي افزود: البته اين بحران اقتصادي در دنيا و 
در كشورمان تا حدود زيادي برطرف شده و اميدواريم اوضاع و 

شرايط حاكم بر بازار و اصناف هم بهتر شود. 
براساس گفته هاي رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر ظرف 
سال هاي گذشته طلاي ايراني به بازارهاي خليج فارس ورود 
پيدا كرده است و همين موضوع مي توان ضامن ارزآوري براي 

كشور باشد.
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر تصريح كرد: درحال حاضر 
طلاي ايران به بازارهاي خليج فارس ورود پيدا كرده است. با 
توجه به حضور در نمايشگاه هاي مختلف خوشبختانه شرايط 
به گونه اي شــده كه مصرف كنندگان اروپايي، آسياي ميانه و 
شمال آفريقا آشــنايي كاملي با آن پيدا كردند. بر اين اساس 
مي توان برآورد كرد كه در سال آينده حضور قابل توجهي در 

بازارهاي جديد داشته باشيم. 

وجود طلاي بي كيفيت در ميان طلاهاي دست دوم
محمد كشتي آراي همچنين در ادامه اظهار داشت: با توجه به 
رسم ايراني كه در مراسم ازدواج طلا به همديگر هديه مي دهند 
و با توجه به ميزان ازدواج حجم خريد جواهر در كشور تا حدي 
رشــد داشــته اما به طور كلي حجم تقاضا براي طلا بيشتر از 
جواهر است. به طور كلي مردم با توجه به ديدي كه از بازار طلا 
و سكه دارند و آينده شــخصي خود، براي خريد طلا يا جواهر 

اقدام مي كنند. 

او همچنين بر اين باور است كه به تدريج مردم با طلاي دست 
دوم و بدليجات خداحافظي خواهند كرد. ســال هاي آينده، 
سال هاي ترك بدليجات و طلاهاي دست دوم خواهد بود زيرا 
افراد فكر و نگرش جديدي نســبت به صرف پول خود دارند. 
درحال حاضر مردم به گونه اي پول هاي خود را صرف مي كنند 
كه در آينده نگراني و پشيماني در راستاي عيار، ارزش و ضرر 

و زيان عايد آنها نشود. 
كشــتي آراي ادامه داد: طلاي دست دوم شــايد در نگاه اول 
براي خانواده هــا داراي ســود در پي عــدم پرداخت اجرت 
باشــد اما در بيــن طلاهاي دســت دوم، طــلاي بي كيفيت 
 وجــود دارد كــه پاييــن بــودن عيــار برخــي طلاهــاي 

دست دوم نيز افت اقتصاد خانواده است. 

بهاي طلا در بازار بين المللي بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ 
دلار باقي مي ماند

رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران با بيان اينكه قيمت طلا در 
روزهاي آينده از ثبات نســبي برخوردار است، تصريح كرد: با 
توجه به تغيير و تحولاتي كه در روزهاي گذشته در بازارهاي 
جهاني رخ داد، مي توان پيش بيني كرد كه بهاي طلا در بازار 
بين المللي تا پايان هفته جاري بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ دلاري 
باقي بماند.  وي با اشاره به كاهش ارزش يوآن چين در بازارهاي 
جهاني در هفته گذشــته و تاثير آن بر شاخص هاي اقتصادي 
آمريكا، اظهار كرد: كاهش ارزش يوآن بر ارزش دلار و مسائل 
مالي جهان تاثيرگذار است كه به نظر مي آيد در چند روز آينده 

در وضعيت فعلي به ثبات برسد. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران دربــاره روند بهاي طلا در 
بازار كشور نيز عنوان كرد: با توجه به نوسانات محدود قيمت 
ارز در بازار، پيش بيني مي شود كه قيمت طلا و سكه در بازار 
داخلي نيز مانند بازارهاي جهاني تا روز جمعه ثابت باقي بماند 

و در اين روز بايد شاهد تغييرات در مسير قيمت طلا باشيم. 
كشــتي آراي با اعلام اينكه حدود دو هفته اي است كه بازار از 
ركود پايداري كه به آن دچار شــده بود، خارج شده، افزود: با 
توجه به روزهاي پاياني تابســتان و نزديك شدن به ايام ماه 
محرم رونق به بازار طلا و جواهر كشــور برگشــته و وضعيت 
خريدوفروش بهتر از ماه هاي گذشته شــده و درحال حاضر 
بازار از رواج نسبي برخوردار است كه ارزيابي مي شود تا اواخر 

شهريور نيز اين رونق را دارا باشد. 

كاهش التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات  
وي درباره آخرين اخبار از موضــوع مالياتي اين صنف نيز به 
سايت طلا گفت: تعاملي كه سازمان امور مالياتي با ۴۰ اتحاديه 
در پايان تيرماه صورت داد، باعث شــد اين اتحاديه ها بتوانند 
ماليات اعضاي خود را به ويژه اشخاصي كه مشكل برگه قطعي 
داشتند را حل و برگه هاي قطعي ماليات مربوط به سال ۹۲ اين 
افراد را صادر كنند تا اظهارنامه مالياتي خود را در وقت مقرر به 

سازمان تحويل دهند. 
 رئيــس اتحاديه طلا و جواهــر تهران افزود: بــا توافقاتي كه 
اتحاديه ها با ماليات هاي مركــز صورت دادند، موجب كاهش 

التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات شد. 
وي در زمينه بحث ماليات بر ارزش افزوده نيز اظهار داشــت: 
طبق قانون ماليات بر ارزش افزوده مقرر شــده در پايان دوره 
آزمايشي، قانون به صورت رسمي در مجلس شوراي اسلامي 
مطرح شود و به تصويب برسد و هنوز وارد صحن علني مجلس 
نشــده كه روي آن بحث شود اما مســلما تغييراتي در قانون 

ماليات بر ارزش افزوده ايجاد خواهد شد. 
كشــتي آراي در خاتمه درباره نرخ ماليات بر ارزش افزوده نيز 
گفت: نرخ ماليات بر ارزش افزوده بعد از تصويب و اعلام نهايي 

آن به اطلاع خواهد رسيد. 

افزايش سطح عيار مصنوعات طلا و جواهر
كشــتي آراي دربــاره ادامــه بازرســي هاي اتحاديــه طلا 
و جواهــر تهــران از طلافروشــان ســطح شــهر عنــوان 
كــرد: طبــق برنامــه اتحاديــه، بازرســان همــه روزه در 
 مناطق حضور پيــدا مي كنند و بازرســي ها بــا روال عادي 

در جريان است. 
رئيس اتحاديــه طــلا و جواهر تهــران خاطرنشــان كرد: 
خوشــبختانه در بازرســي هاي صورت گرفته ســطح عيار 
 مصنوعات طــلا و جواهر افزايــش يافته و از نقاط هشــدار 

فاصله گرفته اند. 

 رئيس سابق اتحاديه کشوري طلا و جواهر در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

بي رغبتي به بدليجات و طلاهاي دست دوم

صنعــت مبلمــان از جملــه صنايع 
توليدي سبك و زودبازده با سوددهي 
 بــالا بــه شــمار مــي رود. ايــن امر 
به ويژه در كشــورهاي در حال توسعه 
داراي اهميت زيادي است. كشور تركيه 
ســرمايه گذاري زيادي در اين حوزه انجــام داده و با ارزآوري 
5۰۰ميليون دلاري، از صادركنندگان عمده منطقه محسوب 
مي شــود.  كارشناســان معتقدند كه در دهــه 6۰ يعني بين 
ســال هاي 6۲ تا 68 صادرات مبل ايران از جملــه ارزآورترين 
حوزه هاي صادراتي بوده است. روندي كه با گذشت زمان سير 
نزولي را طي كرده و در حال حاضر بازارهاي صادراتي خود را تا 
حدود زيادي از دست داده اســت و به تبع آن ارزآوري آن هم 

كاهش چشمگيري داشته است. 

اوضاع حاكم بر بازار مبلمان مساعد نيست
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در اين زمينه 
و در گفتگو با »كسب و كار« گفت: اوضاع حاكم بر بازار و خريد و 

فروش مبلمان مساعد نيست. 
عبدالحسين عباسي افزود: اين امر به دلايلي همچون نامساعد 
بودن وضع اقتصادي مردم و كاهش صادرات مبل رخ داده است. 
در حقيقت بي توجهي دولت به بخش توليد هر روز اوضاع اين 
بازار را وخيم تر مي كند و اين وضعيت نه به نفع توليدكننده است 
و نه خريدار، تا جايي كه مبل ايران تقريبا بازارهاي صادراتي خود 
را از دست داده است و اين امر تابعي از ناملايمتي هاي موجود در 

روابط ايران با ساير كشورها در چند سال اخير بوده است. 
عباسي احياي بازارهاي صادراتي را يكي از راه هاي كاهش قيمت 
اين كالا در بازارهاي داخلي مي داند و البته مهم ترين نتيجه اين 
امر را ارزآوري بالاي اين كالا معرفي مي كند. وي بازار كشورهاي 
آسيانه ميانه و خليج نشينان را حوزه هاي مناسبي براي صادرات 
مبل ايران مي داند.  اين مقام مسئول در ادامه از ريزش بيش از 
5۰درصدي توليدكنندگان در بازار مبل خبر داد و اضافه كرد: 
يكي از اتفاقات چند ســال اخير بازار مبلمان، مربوط به فروش 
كارخانجات قديمي توسط صاحبان آنهاست. به گفته عباسي، 
بيش از 5۰درصد كارخانجات فعال در حوزه چوب و وســايل 
چوبي در حال تعطيلي هســتند و كارخانــه داران توان ماندن 
در عرصه توليــد را ندارند.  رئيس اتحاديــه صنف درودگران و 
مبل سازان توضيح داد: دليل اين اتفاق اين است كه در اين صنف، 
هر كارخانه داري كه صبح وارد كارخانه اش مي شود با ماموران 
زيادي از اداره بيمه، ماليات، عوارض مختلف و انواع و اقســام 

هزينه هايي مواجه مي شود كه تواني براي مقابله با آنها ندارد. 
اين مســائل در حاليســت كــه در همه جــاي دنيــا، توليد 
مهم تريــن بخــش چرخــه اقتصادي هر كشــوري اســت 
اما در ايــران بخش توليــد كمترين اهميــت را دارد. با وجود 
همه اين مســائل بخش خصوصــي و توليدكننــدگان حوزه 
مبلمــان خواســته زيــادي از دولــت ندارند بلكــه خواهان 
 هموار كردن مســير توليــد هســتند. عــوارض گوناگون و 
دست و پاگير بخش توليد را حذف كنند تا سرمايه گذاران جرات 

سرمايه گذاري داشته باشند. در غير اين صورت بايد روز به روز 
شاهد مرگ تدريجي بخش توليد در ايران باشيم. 

همچنان از توليد عقب هستيم
عبدالحسين عباســي در ادامه به مشكلات توليد داخلي اشاره 
كرده و اظهار داشت: به دليل مسائلي كه تقريبا همه از آنها آگاه 
هستند، هر روز اوضاع حاكم بر توليد و صنوف توليدي وخيم تر 
مي شود. مواد اوليه هر روز گران تر از ديروز است و كار به جايي 
رسيده كه قيمت ها به روز و حتي به ســاعت تعيين مي شود. 
شــرايط توليد ميان توليدكنندگان داخلي و خارجي مساوي 
نيست و مقايسه ميان توليدات ايراني و خارجي درست نخواهد 

بود. 
وي گفت: اگرچــه كارخانجات از ماشــين آلات و فناوري روز 
برخوردارند اما همچنان از توليد عقب هستند زيرا مواد اوليه در 
كشور گران است. مواد اوليه ساخت مبلمان چوب و پارچه است 
كه متاسفانه چوب جنگل ها سال هاست به پايان رسيده و مجبور 
به واردات اين ماده اوليه هســتيم. به گفته وي، در حال حاضر 

چوب مرغوب از كشور گرجستان وارد مي شود و هزينه واردات 
براي هر متر از اين چوب ها ۲ ميليون تا ۲ ميليون و 5۰۰ هزار 

تومان و حتی در بعضی موارد 3 ميليون تومان است. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
اضافه كرد: پارچه هم كه ديگر مــاده اوليه اصلي توليد مبلمان 
است از تركيه، مالزي و چين وارد مي شــود و متاسفانه توليد 
داخلي از اين حوزه عقب مانده است. به گفته عباسي اين صنعت 
هيچ تقاضايي از دولت ندارد و فقط نيازمند توجه بيشــتر براي 
رفع كمبود نقدينگي اســت چرا كه برخي از ماشين آلات بايد 

نوسازي شوند. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان استان تهران همچنين 
با گله مندي از واردات مبل هاي بي كيفيت از كشورهاي مالزي، 
اندونزي، چين و تركيه تصريح كرد: ساختار اينگونه مبل ها از 
اسكلت گرفته تا رويه بي كيفيت هستند به طوري كه در مبل هاي 
به اصطلاح چرم، به جاي چرم رويه از مشــمع و پلاستيك  كار 
شــده كه پس از مدت كوتاهي مصرف تمام آنها از بين رفته و 
كنده مي شوند.  علاوه بر اين كلاف اين مبل ها نيز به جاي چوب 

از اسفنج هاي فشرده، پلاستيك و كائوچو بوده و امكان تعمير 
آنها وجود ندارد. متاسفانه اغلب شهروندان نيز بي اطلاع از اين 
موضوع به خريد مبل هاي خارجي روي آورده اند كه در اين ميان 
قيمت پايين اينگونه توليدات نيز خود مزيد بر علت شده است. 

وي با تاكيد بر اينكه اسكلت همه مبل هاي ساخت ايران، چوب 
بوده و از نظر كيفيت قابل رقابت با ساخته هاي ديگر كشورهاي 
دنياســت، واردات كالاهاي بي كيفيت را عامــل بي انگيزگي 
توليدكنندگان داخلي مي داند و معتقد است واردات اين نوع كالا 
تخصصي نيست چرا كه هر كسي با دريافت كارت بازرگاني از اتاق 

بازرگاني مي تواند براي واردات مبلمان اقدام كند. 

نظارت هاي كافي وجود دارد
اتحاديه صنف درودگران و مبل ســازان تهران، روي قيمت ها 

نظارت كافي دارد و به فروشندگان اجازه تخلف نمي دهد. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
با اعلام اين مطلب گفت: اين اتحاديــه روي قيمت ها در بازار و 
واحدهاي صنفي نظارت كافي و لازم را دارند و به فروشندگان 

اجازه تخلف نمي دهند.  عباسي افزود: اتحاديه مبل سازان معمولا 
با اعضاي صنف و كساني كه در زمينه خريد مبل شكايتي دارند 
در ارتباط است. بعضي مواقع، شــهروندان مبلي را خريداري 
مي كنند كه از لحاظ رنگ، قيمت و طرح مورد رضايتشان نيست، 
از اين رو آنان براي درخواست شكايت، به اين اتحاديه مراجعه 

مي كنند. 
وي اظهار داشت: برخي مواقع ممكن است هموطنان مبل هايي 
را كه براي تعمير به بازار ارســال مي كنند با رنگ متفاوت تري 
تحويل بگيرنــد، خريداران در اين صورت مي توانند شــكايت 
كنند. چنانچه كار مشكل داشته باشد، فروشنده ضمن رفع آن 

مي بايست رضايت مشتري را نيز به دست آورد. 
 رئيس اتحاديــه صنــف درودگــران و مبل ســازان تهران، 
ســود مبلمان را بين ۱5 تا ۱8 درصد عنــوان و تصريح كرد: 
اتحاديــه در ايــن زمينه نظارت كافــي دارد و فروشــندگان 
نمي توانند بيشــتر از ايــن مقــدار را از خريــداران دريافت 
 كننــد چــرا كــه در صــورت انجــام بــا برخــورد اتحاديه 

روبه رو مي شوند. 

رئيس سابق اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در گفتگو با »کسب وکار« بررسی کرد 

مبلمان، وابسته به چوب های ميليونی وارداتی
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

7 اصل طلايي براي موفقيت در مذاكره
1- خود را جاي طرف مقابل بگذاريد. 

2-سوال هاي خوب بپرســيد و خوب گوش بدهيد تا اطلاعات دقيق تري 
به دست آوريد. 

3-به منفعت هاي پنهان درپشت خواسته هاي مطرح شده توجه كنيد. 
4-بگذاريد نخستين پيشنهاد را طرف مقابل مطرح كند. 

5-تك بعدي برخورد نكنيد و خود را براي ارائه پيشنهادهاي جديد آماده 
 سازيد. 

6- به اين نكته توجه كنيد كه اگر مذاكره به نتيجه مطلوب نرسد، شما چه 
جايگزين هايي داريد.

7-احساس برنده بودن را در طرف مقابل ايجاد كنيد.

3 شگرد استيو جابز براي بازدهي بيشتر جلسات
كســب و كارهــاي آمريكايي بــه دليل 
اشــتباهاتي كه در جلســات كاري شان 
مرتكب مي شوند، ســالانه چيزي نزديك 
به 37 ميليارد دلار ضرر مي كنند اما استيو 
جابز خــوب مراقب بود تا اپــل جزو اين 
شــركت ها نباشــد. در ادامه قصد داريم 
3 راهكار عجيــب و غريب اين مديرعامل 

افسانه اي را براي بالا بردن بازدهي جلسات كاري بررسي كنيم: 

۱.جلساتراتاحدممكنخلوتنگهميداشت
كن سيگل، همكار قديمي جابز، در كتاب معروفش »به طرز وحشتناكي 
ساده«، توضيح داده كه روش كار استيو به چه شكل بوده است. در يكي از 
داستان هاي كتاب مي خوانيم كه جابز تصميم گرفته بود با آژانس تبليغاتي 
اپل جلســات هفتگي برگزار كند. در يكي از اين جلسات يك مرتبه يك 
عضو تازه وارد ديد. سيگل مي نويسد:  اســتيو خشكش زد. نگاهش روي 
آن خانم كه تنها مورد غيرعادي اتاق بود ،ثابت شــد و گفت: »ببخشــيد 
شــما؟« لوري در كمال آرامش توضيــح داد كه در پروژه هــاي بازاريابي 
شــركت نقش دارد و به همين دليل به جلسه دعوت شــده است. جابز به 
صحبتش گوش داد اما محترمانه از لوري خواهش كرد تا جلســه را ترك 
 كند: »ازتــون ممنونم ولي به نظرم در اين جلســه بــه حضورتون نيازي

 نيست.«
جالب اينجاســت كه جابز درباره خودش هم تا همين حد سختگير بود، 
مثلا يك بار كه باراك اوباما از جابز دعوت كــرده بود تا به همراه عده اي از 
غول هاي دنياي تكنولوژي در محفلي گرد هم جمع شــوند، استيو دعوت 
رئيس جمهوری را رد كرد چون احساس مي كرد به حضورش نيازي نيست. 

۲.مطمئنميشدمسئوليتهركدامازآيتمهايموجوددر
دستوركاربهشخصخاصيواگذارشدهاست

آدام لاشينسكي در يكي از مســتندهايش كه سال 2۰11 درباره فرهنگ 
ســازماني اپل تهيه كرده بود، تعدادي از پروسه هاي رسمي مورداستفاده 
جابز كه باعث شده بودند اپل به يكي از ارزشمندترين شركت هاي جهان 
تبديل شود را مورد بررسي دقيق قرار داده بود. يكي از اصولي ترين مفاهيم 
براي جابز، اين بود كه افراد بابت وظايف شــان پاســخگو باشند، درواقع 
فرايندها طوري تعريف مي شدند كه همه مي دانستند هركس مسئول چه 
كاري است. لاشينســكي تعريف مي كند: »داخل شركت اپل، حتي براي 
اين مفهوم، يك اصطلاح تخصصي هم ابداع كرده اند: DRI، يا فرد مسئول 
مستقيم، معمولا در جلسات كاري هم نام فرد مسئول مستقيم يا DRI را 
در برابر مسئوليتي كه بر عهده دارد، در دستوركار مي نويسند تا همه بدانند 

هر مسئوليتي بر دوش چه كسي است.«
يكي از كارمندان ســابق اپل مي گويد: در بيشتر جلســات كاري اپل كه 
بهره وري بالايي هم دارند، دســتوركار وجــود دارد. در برابر هر كار هم نام 
DRI يا فرد مسئول مستقيم آن نوشته شــده است. معمولا در اپل اگر به 
دنبال مسئول اصلي پروژه خاصي باشــيم، اين عبارت را زياد مي شنويم: 
»DRI اين پروژه چه كسی است؟«اين فرايند به ويژه براي كسب و كارهاي 
نوپا بازدهي بســيار بالايي دارد. گلوريا لين كه قبلا در تيــم آيپاد اپل كار 
مي كرد و با اين سيستم آشــنا بود، بعد از اينكه سرپرستي تيم محصولات 
شــركت Flipboard را برعهده گرفت، اين شــيوه كاري را با خودش به 
آنجا منتقل كرد و بسيار هم موفق شــد. گلوريا در سايت Quora نوشته: 
»يكي از ويژگي هاي شركت هايي كه به ســرعت رشد مي كنند، اين است 
كه با وجود اينكه هزاران كار براي انجام دادن وجود دارد، كارهاي حياتي به 
دليل بي مسئوليت بودن افراد به تعويق نمي افتند. دليل اصلي اين است كه 
كاركنان واقعا مشغله كاري دارند. البته اگر شغل مان را مثل فرزند دلبندمان 
دوست داشته باشــيم، با جان و دل به آن اهميت مي دهيم و برنامه ريزي 

مي كنيم تا كاري از دست مان در نرود.«

۳.بهكارمنداناجازهنميدادپشتپاورپوينتپنهانشوند
والتر آيزاكسون، نويسنده كتاب بيوگرافي اســتيو جابز مي نويسد: »جابز از 
ارائه مطالب به صورت رســمي متنفر بود؛ برعكس عاشق جلسات رودررو و 
آزاد بود.« هرهفته چهارشــنبه عصر با تيم بازاريابي و تبليغاتي اش جلسات 
آزاد بدون دســتوركار برگزار مي كرد. جابز اصولا اجازه نمي داد از اسلايدشو 
استفاده كنند چون دوست داشت تيم كاري اش بحث هاي داغ كنند و طرز فكر 
انتقادي داشته باشند، بدون اينكه نياز باشد به تكنولوژي متكي باشند. جابز به 
آيزاكسون گفته بود: »از اينكه آدم ها به جاي فكر كردن، از اسلايدشو استفاده 
مي كنند، متنفرم. اصولا منظور از ارائه مطلب اين است كه با مشكلي دست و 
پنجه نرم كنيم. كارمندان بايد به جاي نمايش دادن تعدادي اسلايد احمقانه، 
به صورت فعال براي مساله مورد گفتگو راه حل ارائه كنند و گزينه هاي موجود 
را روي ميز بگذارند و درباره شان بحث كنند. آدم هايي كه مي دانند درباره چه 

چيزي صحبت مي كنند، احتياجي به پاورپوينت ندارند.«
ترجمه:بازده

نکته

آموزش

چه در املاك و مستغلات، سهام و چيزي شبيه به اينها 
سرمايه گذاري كنيد و چه دست به سرمايه گذاري هاي 
خطرپذير بزنيد، بايد چند ويژگي را براي موفق شدن و 
ثروت ساختن داشته باشيد و از آن جايي كه برخي از اين 
ويژگي ها به طور ذاتي در شما وجود ندارند، بر خلاف باور 

متداول خودتان مي توانيد آنها را بياموزيد. 
آدم هاي ثروتمند با همديگر فرق دارند. برخي از صفر شروع 
كرده و براي پيروز شدن سخت تلاش مي كنند، در حالي 
كه بقيه پايه و بنياني قوي دريافت مي كنند و دارايي شان را 
به حداكثر مي رسانند. هرچه كه باشد، همه ثروت سازان و 
سرمايه گذاران موفق بايد ويژگي هاي زير را داشته باشند: 

۱.صبر
چنانچه »گرين رزيدنشال«، شــركت مديريتي املاك 
مستقر در شهر هيوستون، مي نويسد: »شايد مهم ترين 
چيزي كه بايد درباره سرمايه گذاري املاك و مستغلات به 
خاطر داشته باشيم، اين باشد كه عجله تقريبا هميشه منجر 
به اشتباهات عمده مي شود. گاهي اوقات اين اشتباهات 
باعث مي شوند درآمد كمي را از دست بدهيد و گاهي به 
حدي بزرگ خواهند بود كه بايد بنشينيد و خسارت وارده 

را حساب و ميدان را ترك كنيد. 
چه در املاك و مستغلات سرمايه گذاري كنيد و چه در 
بازار سهام، صبور بودن بي نهايت مهم است. اگر هر فرصتي 
كه پيش مي آيد را با كمال ميل بپذيريد- يا با نخستين 
مشكلي كه رخ مي نمايد، كنار بكشيد- قطعا پول زيادي 
را از دست خواهيد داد. سرمايه گذاران موفق مي دانند 
چه زماني حركت كنند اما در هنــر صبر كردن نيز، 

استاد هستند. 

۲.ميلبهيادگيري
يكي از عالي ترين نقل قول هاي كل اعصار متعلق به 
بنيامين فرانكلين است كه گفت: »سرمايه گذاري 
در دانش هميشه بيشترين سود را حاصل مي كند.« 

به عبارت ديگر، هيچ چيز به 
اندازه دانش براي انسان 
سود و منفعت حاصل 
نمي كنــد. موفق ترين 

ثروت ســازان آنهايــي 
يادگيــري دارند. هســتند كه صرفا ميل به 

اين بدان معنا نيســت كه بايد مدام به صورت رسمي 
به دنبال تحصيل علم باشــيد، بلكه بايد دائما خود را 
در موقعيت هايي قرار  دهيد كه مدام پيشــرفت كنيد. 
براي بسياري از آدم ها، يكي از اين موقعيت ها مي تواند 
بودن در ميان آدم هاي درست باشد. اگر هميشه خود 
را در ميان آنهايي كه ماهرتر و آگاه تر از خودتان هستند، 
قرار بدهيــد، مي توانيد نكات ظريــف و مهارت هايي 
كســب كنيد كه هرگز به خودي خود نمي توانستيد 

به دســت آوريد. نقطه مقابل ميل بــه يادگيري، 
 غرور اســت، چيزي كه مي تواند شما را به عنوان
 يك ســرمايه گذار به تباهي بكشــاند. زماني كه 

پذيراي يادگيري باشيد، به طور طبيعي شكست 
دادن غرور را كه كاري چالش برانگيز است، شروع 

مي كنيد. 
فرانكلين افكاري نيز درباره غرور داشته است: »شايد در 
واقعيت رام كردن هيچ كدام از احساسات ما به اندازه غرور 
دشوار نباشد. آن را پنهان كنيد، با آن بجنگيد، سركوبش 

كنيد، فروبنشانيد ش، هرچقدر دوست داريد، آزارش 
دهيد اما باز هم زنده خواهد ماند و هميشه و در 

همه حال عرض اندام خواهد كرد و خود را نشــان 
خواهد داد. هرچند اگر هميشــه در برابر يادگيري پذيرا 

باشيد، مي توانيد غرور را تا حد ممكن رام كنيد. «

۳.تواناييسانســوركردن
فشارهاوشايعات

همانطــوري كــه در زندگــي حرفه اي 
خــود پيــش مي رويــد و كســب ثروتــي 

قابل ملاحظه را آغــاز مي كنيد، متوجه خواهيد شــد 
كــه درك شــما از ثروتمند بــودن و موفقيــت چقدر 
متفاوت از واقعيــت بوده اســت، در حالــي كه موفق 

 بودن مزايــاي زيــادي دارد، بايد متوجه باشــيد كه
 يك موقعيت ارتقا يافته با اســترس ها و فشــارهاي 

ناگذرايي كه قبلا وجود نداشت، همراه است. 
آنهايي كه نمي توانند اين فشار را سانسور كنند و قيل وقال 

و شايعات را ناديده بگيرند، به مدت طولاني موفق نخواهند 
بود. آنها نهايتا در اثر استرس، تصميماتي احمقانه اتخاذ 
مي كنند اما آنهايي كه ياد مي گيرند از چشم بند استفاده 
كننــد و روي موضوعات مهم تمركز كننــد، خود را در 
موقعيت كسب پيروزي هاي طولاني مدت قرار مي دهند. 

۴.توانايياجتنابازميانبرها
كلاهبرداري هاي زيادي در زمينه سرمايه گذاري رخ 
مي دهد و هرچند سرمايه گذاران تازه كار اغلب در دام آنها 
مي افتند، براي ثروت سازان باتجربه نيز رويارويي با اين 
كلاهبرداري ها چندان غيرمعمول نيست. وقتي كم كم 
شــهرتي به هم مي زنيد، در مركز توجه قرار مي گيريد. 
آدم ها شــروع مي كنند به ارائه ايده و راهــكار كه البته 
بسياري از آنها كلاهبرداري است. شما بايد براي اجتناب 
از پيشنهادات آنها به اندازه كافي قاطع باشيد. چنانچه 

قبل مي دانيد، هيچ ميانبري براي كسب احتمالا از 
ثروت وجود ندارد. شما نمي توانيد 
يــك روز صبح بيدار شــويد و 
ناگهان ميليون ها دلار پول به 
دســت بياوريد، مگر اينكه در 
قرعه كشي برنده شويد. هرچند 
منابع معتبر زيادي به شما خواهند 
گفت كه آخرين اطلاعات مربوط به كسب 

ميليون ها دلار نزد آنهاست اما بيشترشان كاملا اشتباه 
هستند. قاطعيت براي رد اين ميانبرها، ويژگي ثروت سازان 

بسيار موفق است. 

۵.ترديدبهجاوبهموقع
در زندگي، آدم ها اغلب خوش بيني را تحسين مي كنند و 
شك و ترديد را مايه تاسف مي دانند. خوش بيني يك ويژگي 
»عالي« تصور مي شــود و ترديد، بدبينانه و منفي گرايانه 
ديده مي شــود اما در دنياي كسب وكار، ترديد چيز خوبي 
اســت. حالت »بايد ثابت كني« در شما به عنوان يك آدم 
شكاك، تا حد زيادي از اندوه و نااميدي نجات تان خواهد داد. 
ترديد، اغلب مستقيما با تمايل شما براي يادگيري مرتبط 
است- حداقل زماني كه پاي سرمايه گذاري و ثروت سازي 
وسط باشد. زماني كه درباره يك سرمايه گذاري خاص ترديد 
داريد، احتمالا تحقيقات بيشتري درباره آن صورت خواهيد 
داد در مقايسه با زماني كه ذاتا درباره همان سرمايه گذاري 

خوش بين هستيد. اين، نهايتا چيز خوبي است. 

۶.تواناييجبرانمافاتپسازشكست
هر ســرمايه گذار موفقي، شكســت را تجربه كرده است. 
شايد اين موضوع مانند يك حقيقت عجيب به نظر برسد 
اما واقعيت دارد. شكســت دو پيامد دارد. باعث مي شود 
كنار بكشيد يا به شما ياد مي دهد به پيشرفت خود ادامه 
دهيد. آدم هاي موفق اجازه مي دهند كه شكست توانايي 
جبران را در آنها افزايش دهد، آنها به تســليم شدن اجازه 
خودنمايي نمي دهنــد. در حالي كه شكســت- به ويژه 
زماني كه شامل از دســت دادن پول زياد باشد- مي تواند 
تهديدكننده باشد اما نبايد اجازه بدهيد كه آينده 
شما را تعيين كند. زماني كه از شكست هراس 
داشته باشــيد، كم كم اجازه مي دهيد اضطراب 
روي عملكرد شــما تاثير بگذارد. اجــازه ندهيد كه اين 
اتفاق رخ بدهد. ثروت ســازان موفق به داشــتن توانايي 
جبران مافات، معروف هســتند. اگر بخواهيم به كساني 
 كه همه چيز را از دســت دادند و قدرتمند تر از هميشــه

 به پا خواستند، فكر كنيم، استيو جابز، مارتا استوارت، والت 
ديزني، جورج فورمن  و سيندي 
لاپــر تنها تعــداد معدودي 
هستند كه به ذهن مي رسند. 

۷.بسيارمتعادل
اگر با سرمايه گذاران موفق ملاقات كنيد، 
فورا متوجه مي شويد كه آدم هاي 
بسيار متعادلي هستند. آنها دنبال 
هيجان نيستند اما ترسو و بزدل هم 
نيستند. به عبارت ديگر، آنها ثابت قدم 
هستند و تصميماتي استراتژيك اتخاذ 
مي كنند. احتمالا شنيده ايد كه مردم 
مي گويند سرمايه گذاران موفق 
قماربازان خوبي نمي شــوند و 
قماربازان خوب، سرمايه گذاران 
موفقي نمي شوند. اين حقيقت ساده را 

در خاطر داشته باشيد. 
منبع:هافينگتونپست

ويژگيهایثروتسازانوســــرمايهگذارانموفق

هزينه فرصت از دست رفته به 
چه معني است؟

هزينه فرصت، هزينه فرصت سرمايه يا هزينه 
 opportunity( فرصت از دســت رفتــه
cost(، بــه معنــي هزينه هاي ناشــي از رد 
 بهتريــن گزينــه جايگزين در هنــگام اخذ 

يك تصميم است. 
 محدوديت در منابع و زمان، مهم ترين دلايل 
براي انجــام هزينه فرصت هســتند. از اينرو 
تقريبا تمام تصميم ها بــه نوعي دربرگيرنده 
هزينه فرصت هستند، البته بيشتر اوقات در 
اقتصاد هزينه فرصت در پروژه هاي اقتصادي 
مطرح مي شــود و هدف اصلي از طرح آن نيز 

بررسي تخصيص بهينه منابع موجود است. 
مفهوم هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين 
اينكه منابع كميــاب به صــورت كارا مورد 
اســتفاده قرار گرفته اند يا نه، بازي مي كند. 
بنابراين محدود بــه هزينه هاي پولي يا مالي 
نمي شود و هر چيزي كه داراي ارزش بوده و 
از آن صرف نظر شده باشد، مي تواند به عنوان 
هزينه فرصت تلقي شود. از آن جمله مي توان 
به هزينه واقعي محصول صرف نظر شده، زمان 

يا تفريح از دست رفته اشاره كرد. 

ليزينگ به چه معني است؟
ليزينــگ عبارت اســت از يك رشــته فعاليت 
اعتباري كاملا تخصصــي مبتني بر روش اجاره 
كه در آن نوعي قرارداد بــا توافق ميان دو نفر يا 
بيشتر اعم از اشــخاص حقيقي يا حقوقي براي 
بهره برداري از عين يا منفعت كالاي سرمايه اي 
يا مصرفي بادوام كــه از قابليت اجاره برخوردار 
باشند، منعقد مي شــود. اين روش مجموعه اي 
از مبادلات اقتصادي مشــتمل بر خريد، اجاره 
و نهايتــا فــروش )تمليــك( را در برمي گيرد. 
 ليزينگ انواع مختلف دارد كــه مهم ترين آنها 

عبارتند از: 
 1-ليزينگ عملياتي

 2- ليزينگ مالي 
 3 - ليزينگ فروش و اجاره مجدد

اورژانس کسب و کار

اصطلاحات

مهارت 

خلاقيــت خصيصه مديراني اســت كــه جرات 
خطركردن دارند. بــراي انجام كارهاي خلاقانه و 
نو، كم و بيش بايد دســت به ريسك كردن هاي 
حساب شــده زد ولي كارهاي عادي را مي توان 

بدون خطركردن آنچناني انجام داد. 
 مدير حرفه اي در هيچ عرصــه اي، چه علم و چه 
بازار بورس و... به دنبال »موفقيت پنجاه پنجاه« 
نيست. برعكس جوياي موقعيتي است كه در آن 
بتوانــد كاري كند تا دانش برتر به بار نشســته و 
سهم بيشتري كســب كند و اين گاهي مي تواند 
حاصل پشــتكار در كسب ســهم هايي، بيش از 
افراد ديگر باشــد و گاهي هم مي تواند تصادفي 
حاصل شــود اما هرگونه كه حاصل شود، عنصر 

 خطر به كلي حذف نمي شود و بايد گاهي دست
 به خطر زد. 

عملكرد خلاق مســتلزم دست زدن به خطرهاي 
حساب شده هم هست كه در آنها، دقت محاسبات 
بر دانش برتر استوار شده است. قبول خطر هميشه 
با شناخت خطرات، تجزيه و تحليل آنها بر مبناي 
ميزان اثرگذاري بر ســازمان شــروع مي شود و 
مديران خلاق بر مبناي اطلاعات جمع آوري شده 
و آگاهي، به ارزيابي ريســك مي پردازند. سپس 

تصميم گيري و خطر مي كنند. 
بســياري از مديران ريســك نمي كنند چون از 
شكست مي ترسند اما اگر شــما يك مدير موفق 

هستيد، بايد از خود بپرسيد: 

 آيــا اين كار ارزش ريســك كــردن دارد؟ و اگر 
تشخيص داديد كه فوايد آن كار بيشتر از خطرات 
احتمالي آن است، بايد بتوانيد سايرين را هم قانع 

و هدايت كنيد. 
هميشه مديراني كه بيشترين ريسك را مي كنند، 
از امن ترين موقعيت ها نيز برخوردارند. اگر خطر 
را بررســي كرده ايد و تشخيص داده ايد كه ارزش 
ريســك كردن دارد، بايــد بتوانيد بــر اين مانع 
ذهني غلبه كنيــد. اگر اين كار براي تان دشــوار 
اســت، طرح ريزي كنيــد. هرچــه آمادگي تان 
 بيشتر باشــد، موقعيت هم براي تان كم خطرتر 

خواهد بود. 
@PracticalManagement

گاهي خطر كنيد


